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LA SRA. PRESIDENTA:

Bon dia, diputats i diputats. Si els sembla bé, començam.

No demanaré les substitucions ara, perquè, com que hem de
llegir totes les esmenes, primer llegiré les esmenes i després ja
demanarem les substitucions per donar temps, per si qualcú
encara no ha arribat, d’acord?

Agrupació de la secció 19, Conselleria d’Empresa,
Ocupació i Energia, amb les seccions i entitats afins.

Els deman un poquet de silenci, per favor.

Debat 9, de totalitat i globalitat.

Esmenes a la totalitat.

Grup Parlamentari Socialista, secció 19, 10533; secció 39,
fons de prevenció i gestió de residus, 10626; secció 76, Servei
d’Ocupació de les Illes Balears, 10524; secció 79 IBASSAL,
10629; E07, IDI, 10636; E24, IBE, 10534 i 10657.

Pel Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, secció 19,
10427.

Esmenes parcials.

Del Grup Parlamentari Socialista, secció 19, al programa
322B, gestió de les relacions laborals, 10500, 10528, 11000,
11001, 11002, 11003, 11004, 11005, 11006, 11007 i 11008,...
-per favor els deman un poc de silenci-; al programa 322F,
autoocupació i economia social, 10532, 10498, 10998, 10999
i 10530; al programa 542A, innovació, 10502 i 10503; al
programa 571A, gestió de residus, 10547, 10548 i 10549; al
programa 572A, seguiment i control del canvi climàtic, qualitat
de l’aire i contaminació atmosfèrica, 10536 i 10537; al
programa 723A, promoció industrial, 10499, 10525, 10526,
10504 i 10527; al programa 731A, foment de l’ús d’energies
renovables i de l’estalvi energètic, 10529, 10540, 10539,
10541, 10543, 10544, 10545, 10546, 10538 i 10535; al
programa 761A, ordenació i promoció comercial, 10496,
10497, 10501, 10495, 10531 i 10997; secció 76, Servei
d’Ocupació SOIB, al programa 322D, foment i gestió de
l’ocupació de les Illes Balears, 10505, 10506, 10507, 10508,
10509, 10510, 10511, 10512, 10513, 10514, 10515, 10516,
10517, 10518, 10519, 10520, 10521, 10522 i 10523; a
l’Institut d’Innovació Empresarial de les Illes Balears, IDI,
E07, la 10789.

Del Grup Parlamentari VOX, secció 19, Conselleria
d’Empresa, Ocupació i Energia, al programa 322 B, gestió de
les relacions laborals, 10108, 10106, 10105 i 10107; al
programa 322F, autoocupació i economia social, 10082; al
programa 761A, ordenació i promoció comercial, 10085 i
10087; al programa 761C, promoció empresarial i economia
circular, 10095; secció 76, Servei d’Ocupació SOIB, al
programa 322D, foment i gestió de l’ocupació de les Illes
Balears, 10079.

Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, secció 19, al
programa 322B, gestió de les relacions laborals, 10192; al

programa 572A, seguiment i control del canvi climàtic, qualitat
de l’aire i contaminació atmosfèrica, 10193; al programa 723A,
promoció industrial, 10134 i 10191; al programa 761A,
ordenació i promoció comercial, 10200 i 10173; al programa
761B, gestió en matèria de joc, 10195 i 10190; secció 39, fons
de prevenció i gestió de residus, al programa 571K, fons de
prevenció i gestió de residus, 10171 i 10172; secció 76, SOIB,
al programa 322D, foment i gestió de l’ocupació a les Illes
Balears, 10154 i 10163.

Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, secció 19, al
programa 322F, autoocupació i economia social, 10398; al
programa 571A, gestió de residus, 10407 i 10408; secció 76,
SOIB, al programa 322D, foment i gestió de l’ocupació, 10403
i 10404; IBE, Institut Balear de l’Energia, 10374.

Grup Parlamentari Mixt, Unides Podem, secció 19, al
programa 000AA, nous programes i no classificats, 10343; al
programa 322A, ocupació i inserció laboral, 10368; E24, IBE,
10358.

Fins aquí aquesta primera secció.

Per tant, ara que ja hi som tots, crec, els demanaria les
substitucions que es produeixin.

Per part del Grup Parlamentari Popular?

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Sí, Salomé Cabrera substitueix Antoni Marí. Gràcies.

LA SRA. POCOVÍ I SAMPOL:

Margalida Pocoví substitueix Sebastià.

EL SR. LÓPEZ I RAVANALS:

Jordi López substitueix Coia.

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup VOX?

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Sergio Rodríguez sustituye a Patricia de las Heras.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup MÉS per Mallorca.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Ferran Rosa substitueix Lluís Apesteguia.

LA SRA. PRESIDENTA:

Grup Mixt?
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EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Josep Castells substitueix Joana Gomila, però ens dividirem
les intervencions amb la diputada Cristina Gómez.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Socialista?

EL SR. GUERRERO I MORENO:

Marco Guerrero substitueix Carles Bona.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé, ara començam la defensa conjunta de les esmenes,
pel Grup Parlamentari Socialista té la paraula el Sr. Guerrero,
per un temps de deu minuts.

EL SR. GUERRERO I MORENO:

Gràcies, presidenta, bon dia, senyores i senyors diputats.
Vull començar la meva intervenció i exigir, ja d’entrada, un
respecte institucional entre els diferents partits polítics i,
sobretot, entre els partits aquí representats cap a les
organitzacions patronals i sindicals. La presidenta Prohens va
fer bandera al seu discurs d'investidura de defensar el diàleg
social, i ara el Partit Popular té una oportunitat de
demostrar-ho. 

No sé si avui són conscients de les esmenes que ha presentat
el seu soci d'investidura, del partit VOX respecte d’això: VOX
planteja retirar ajudes als diferents agents socials, com sindicats
i patronals, unes associacions les quals, ho hem de recordar,
estan emparades per la Constitució al seu article 7 i també per
l'Estatut d'Autonomia, no acceptarem un atac com  aquest cap
a sindicats i patronals, un atac que qüestiona la seva funció, tan
respectable com la dels mateixos partits polítics. No permetrem
que el PP blanquegi el partit VOX en aquest tema, és un tema
molt seriós, ja els anunciem que a nosaltres ens tendran al front,
no valen equidistàncies, no es posin de perfil, no val una
abstenció, han de posicionar-se totalment en contra, perquè
aquestes esmenes les presenta el partit VOX i resta drets a
treballadors i a  empresaris. No permetrem que utilitzin els
sindicats i patronals com a ostatges per aprovar uns
pressuposts, aquesta crisi de govern no pot esquitxar unes
organitzacions que fan una labor imprescindible per a la
societat i que han de deixar al marge de qualsevol batalla
política.

Cadascú podem tenir el nostre projecte polític, però hem de
tenir respecte institucional, i vostès no haurien de traspassar
aquesta línia, i haurien d’aturar VOX en aquesta qüestió, no
s'haurien de posar al seu costat, hi ha línies vermelles que no es
poden traspassar. Els agents socials varen fer una funció
encomiable en els pitjors temps que hem viscut en aquest país,
diria en els darrers cents anys, com va ser a l'època de la
pandèmia. Per tant, els demanam un vot contrari a les esmenes
que ha presentat el Partit VOX. 

Ara sí, passaré a defensar les esmenes presentades pel Grup
Socialista, esmenes treballades i fetes de forma totalment

realista i constructiva i amb l'objectiu de potenciar i revitalitzar
el teixit econòmic de les Illes Balears, mitjançant una sèrie de
mesures i estratègies per impulsar el sector comercial i
empresarial de les nostres illes. 

Començaré amb les esmenes al programa 751A. La primera
esmena que vull destacar és la 10495, per a la creació d'un
observatori de comerç, amb un import de 100.000 euros;
demanam la creació d'aquest observatori perquè, a més d'una
petició del sector i una promesa electoral del meu partit, jo
mateix, fa pocs mesos, vaig aconseguir el suport de tots els
grups parlamentaris, també del PP i VOX, per a la creació
d'aquest observatori. Per tant, no entenem que no hi hagi cap
partida per al seu finançament. 

En aquest mateix programa hem enregistrat l'esmena 10997,
on proposam incrementar la partida destinada a polítiques
d'estímul, reforç i acompanyament als autònoms de les Illes
Balears, amb una quantitat important de 3 milions d'euros. 

Volem aprofitar aquest període d'esmenes per compensar
l’abandonament que han patit les PIME per part d’aquest
govern amb importants retallades als programes que tenien
molt bona acollida com els de bons comercials i les ajudes als
bons tecnològics. Així, doncs, per tal de reforçar el comerç en
entorns urbans s'han implementat programes específics de
dinamització per promoure la innovació, la potenciació i la
competitivitat dels negocis i, per això, hem presentat les
esmenes 10501, 10495 i 10530 les quals aposten per una sèrie
de mesures destinades a millorar el panorama del comerç, com
millorar la dinamització del comerç a entorns urbans,
l'ampliació de partides destinades a bons comercials i, sobretot,
incrementar la partida d'ajuts als bons tecnològics amb 2,7
milions d'euros.

A més, l'esmena 10497 proposa destinar 150.000 euros per
a un pla de formació especialitzat per al sector comercial per tal
d’adaptar-se a les demandes del mercat actual.

Pel que fa als emprenedors, una de les seves peticions més
importants és la reducció dels costs inicials, és per això que
presentam l'esmena 10498, per finançar el cost de la Seguretat
Social del primer empleat i del primer any i el 25% del segon
empleat. 

I per potenciar l'emprenedoria i estimular el creixement
d’empreses emergents i de cooperació i internacionalització
hem presentat tres esmenes: l'esmena 10789, amb 500.000
euros, per a l'ampliació d’incubadores d'empreses en oferir un
acompanyament fins a la maduració dels projectes
empresarials; la 10503, amb 1 milió d'euros, per al finançament
d'una línia de microcrèdits públics per a joves menors de 35
anys per a projectes d'startups a amortitzar  només quan
tenguin beneficis, que, de fet hi ha una esmena també de MÉS
per Menorca que va en aquesta línia; després, l'esmena 10499,
al programa 723, de promoció industrial per rellançar
l'estratègia de clústers industrials, centrada a respondre a la
necessitat de formació.

I pel que fa a la conciliació, presentarem l'esmena al
programa 322B, RGE núm. 10500, demanam ampliar el Pla de
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conciliació i corresponsabilitat de famílies amb persones
autònomes.

I una mesura que consideram important en aquesta línia és
equiparar tots els autònoms amb les famílies nombroses en la
deducció de l’IRPF, per això presentam l'esmena 10502. Vull
recordar que aquesta proposta era una petició electoral, o sigui,
una proposta electoral nostra també, i dels mateixos PP i VOX,
que també era una promesa seva. A més, fa pocs mesos, en
aquest parlament, en aquesta sala mateixa, vàrem aprovar una
PNL, presentada per jo mateix, que anava en aquesta línia. Per
això no entenem que no figuri als pressuposts cap esment a
aquesta qüestió. 

Pel que fa a la indústria tradicional, com és el cas de la
indústria del formatge de Menorca, hem presentat l'esmena
10504, per tal de dissenyar un pla de xoc específic per
preservar i impulsar aquest sector.

Amb les esmenes del programa 322B, n’hem presentades
diverses amb l'objectiu de repetir el finançament a les
subvencions a les diferents associacions i empresaris sindicals.

El programa 322D, Servei d'Ocupació, el pressupost
destinat al Servei d'Ocupació de les Illes Balears per al 2024
contempla 24 esmenes, de la 10505 a la 10528, amb una àmplia
gamma de programes i polítiques d'ocupació. En concret,
l'esmena 10506 pretén revertir la proposta del projecte de
pressuposts perquè el pressupost del SOIB davalla, per primera
vegada, en els darrers deu anys, i així proposam un increment
del capítol 4, per deixar-ho igual que estava el 2023, i un
reordenament intern per assegurar així la continuïtat del
desenvolupament d'aquests programes. Això evidencia que les
assignacions actuals no responen adequadament a aquestes
demandes.

L'esmena 10505 pretén avançar en la necessitat d'estructurar
les places temporals en plans d'inversió que acabaran dins del
procediment del 2024.

Igualment hem fet les esmenes 10607 i 10608 per donar un
impuls als programa SOIB Qualificats amb l'objecte de millorar
l’ocupabilitat dels joves sense experiència, per millorar la
possibilitat d'inserció. 

Quant a les esmenes 10509, 10, 11, 12, 15 i 16, destinades
a programes dirigits a grups vulnerables, com SOIB Dona, i
formació a vulnerables, intentam reduir les desigualtats en
l'accés al mercat laboral. 

Les esmenes 10513 i 10514 tenen com a objectiu
fonamental impulsar la formació i la inserció laboral i, en
concret, la 10513 estableix una dotació econòmica destinada al
programa SOIB Dual Sectors Estratègics. 

El segon paquet d'esmenes són les 10518, 10519, 20 i 21,
mostren una clara orientació cap a l'adequació dels programes
de formació del SOIB a les necessitats dels desocupats. El
conjunt d'esmenes presentades tenen un enfocament integral per
millorar les oportunitats d'ocupació i formació a les Illes
Balears.

Al programa 322F hem presentat diferents esmenes, la
10997 i 10998, totes per donar impuls als autònoms amb una
proposta que es queda... per deixar-la igual que el 2023.

Al programa 731A, foment d'ús d'energies renovables i
estalvi energètic, hem presentat una sèrie d'esmenes, com
l'esmena 10537, amb una partida de 3,5 milions d'euros, per a
dotació d'augmentar la línia d'ajudes a l'administració local per
implantar punts de recàrrega elèctrica; la 10538, amb 2 milions
d’euros, per a ajudes al sector primari per a l'eficiència
energètica; l'esmena 10539, amb 300.000 euros, per a famílies
i lluitar contra la pobresa energètica; la 10640, amb 200.000
euros, per garantir la gratuïtat dels punts de càrrega de la xarxa
MELIB, perquè hem vist que ens preocupa realment que encara
no hi ha una suficient flota de cotxes elèctrics que la conselleria
i el mateix conseller han anunciat que pretenen privatitzar, bé,
privatitzar no, pretenen cobrar als usuaris per carregar els seus
vehicles elèctrics, i consideram que això desincentiva i avui
encara no ens trobam en temps de desincentivar sinó de seguir
incentivant l'ús de l’elèctric.

L'esmena 10541 és molt important a l'illa de Menorca, amb
8 milions d'euros, per a la repotenciació del parc eòlic d'Es
Milà.

I, finalment, i per acabar aquesta primera intervenció, amb
les esmenes 10544, 46 i 45 demanam diferents pèrgoles solars
a aparcaments públics de totes les Illes.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Guerrero. Avui amb el vent haurem d’anar
alerta.

Pel Grup Parlamentari VOX té la paraula el Sr. Rodríguez,
per un temps de deu minuts.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sra. Presidenta. Empezaré por este tema, que veo
que tanto preocupa al Grupo Socialista, que son nuestras
enmiendas relativas a la eliminación de subvenciones a
patronales y sindicatos. 

Nosotros respetamos profundamente la función de las
patronales y de los sindicatos, respetamos profundamente su
función constitucional y, precisamente, porque los respetamos,
y parece ser más que la izquierda, consideramos que deben ser
absolutamente independientes del poder político, porque no
tiene ningún sentido que estas patronales o estos sindicatos solo
puedan subsistir gracias a las ayudas que les otorga el Estado,
que, además, mediatizan su independencia, porque,
lógicamente, uno no siempre puede morder la mano que le da
de comer. Y que, lógicamente también, desde que gobierna el
Partido Socialista se han duplicado este tipo de ayudas a nivel
estatal.

Son millones de euros lo que le cuesta a los españoles la
subvención de estos organismos teóricamente independientes
y que, por lo visto, no podrían sobrevivir si no es con una
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respiración asistida. No tiene ningún sentido que de los
impuestos de los trabajadores se destine una parte a
subvencionar a las patronales y no tiene ningún sentido que
desde los impuestos de los empresarios se destine una parte a
financiar los sindicatos, es absolutamente absurdo y es una
anomalía. Los sindicatos y las patronales deben vivir de las
cuotas de sus asociados, deben hacer su labor sindical de
captación, de defensa de los intereses de los trabajadores, y no
dedicarse a hacer política, que es, parece, a lo que se dedican
los sindicatos mayoritarios, que, en este caso y vistas las
enmiendas que presentamos, son UGT y Comisiones Obreras
que, curiosamente, cuando gobierna la izquierda nunca se
manifiestan y cuando gobierna la derecha se pasan el día en la
calle.

Y lo mismo sucede exactamente igual con las patronales, es
que ¿qué sentido tiene que de los impuestos que pagan todos
los ciudadanos se subvencione a entidades cuyo fin es defender
los intereses de los empresarios? Y que esto lo diga la
izquierda, que son fundamentales, y que hay que mantenerlos.
Nosotros decimos, pura y llanamente, que se sostengan de las
cuotas de sus afiliados, y si no tienen afiliados que
desaparezcan. Y si no pueden mantener los montones de
sedes... y no pueden hacer sus..., -y lamento decirlo-, sus orgías
de gambas, pues que no las hagan, y desde luego que no las
hagan a costa del contribuyente.

Y algún día deberemos extenderlo también a los partidos
políticos. Los partidos políticos deberían sostenerse con las
cuotas de sus afiliados y no con subvenciones que proceden del
erario público. Nosotros pedimos la igualdad para todos, la
igualdad para los sindicatos, para la patronal y esperamos que
algún día también para los partidos políticos, que se sustenten
con las cuotas de sus afiliados, aunque ya sabemos que hay
partidos políticos que mantienen en sus listas de afiliados a
gente que creo que se hundió con el Crucero Baleares. 

Esto por lo que respeta a estas subvenciones, que nosotros
consideramos no solo que deben ser eliminadas, sino que las
destinamos a las ayudas a la discapacidad. Yo creo que si
ustedes salen a la calle y preguntan a los ciudadanos ¿qué es
más necesario dar ayudas a la discapacidad o dar ayudas a
Comisiones Obreras, a UGT, a la CAEB, a la PYMEM o a
cualquier otra organización? Creo que la respuesta sería más
que clara. Yen esto, al final, esperamos contar con el concurso
del Partido Popular. 

En lo que se refiere al resto de nuestras enmiendas,
evidentemente tenemos un impulso de apoyo a los autónomos
mediante el inicio del programa Cuota Cero para autónomos,
que creo que requiere de poca explicación la necesidad que
tienen los autónomos de apoyo en estos momentos.

Queremos impulsar el sector industrial tradicional de
nuestras islas, mantener los comercios emblemáticos.
Desgraciadamente asistimos prácticamente cada semana a la
noticia del cierre de alguno de los comercios emblemáticos que
forman parte de la historia viva de esta comunidad autónoma,
presionados muchas veces por la falta de rentabilidad del
negocio y otras simplemente porque la presión, por donde están
ubicados, del incremento de beneficios, si alquilan ese local o
si lo venden, es muy superior a los beneficios que pueden

obtener. Pensamos que es fundamental mantener esta parte de
la historia viva de nuestras ciudades y de nuestros pueblos y
que de alguna manera tenemos que ayudarles.

También pensamos que se ha de fomentar..., de alguna
manera apoyar al comercio del centro de la ciudad. Nuestras
ciudades, especialmente Palma, pero no es la única, existen
otros pueblos en nuestras islas que tienen el mismo problema,
empiezan a ver cómo ha aumentado exponencialmente el
número de centros comerciales en el extrarradio, donde hay
facilidades de aparcamiento, donde encuentran multitud de
diferentes comercios y de cada vez al ciudadano le es más
difícil el acceso a los comercios tradicionales del centro de
Palma. Nosotros lo que proponemos es dotar un plan para que
los comercios puedan establecer un parking gratuito que haga
más atractivo a los ciudadanos volver al centro de las ciudades,
volver a comprar en los comercios de toda la vida, el comercio
tradicional, que forma, además, parte fundamental del tejido
económico de nuestra sociedad y crea multitud de puestos de
trabajo, y la única manera de poder competir en cierta
condición de igualdad con estas grandes superficies, con estos
centros del extrarradio es por lo menos facilitar la posibilidad
del parking.

También queremos dotar un plan de conservación de
edificios tradicionales, nosotros tenemos un innegable
patrimonio arquitectónico que hemos de cuidar y que hemos de
legar a las generaciones futuras, no siempre es posible hacerlo
solo con los recursos que provienen de otras instituciones, y
pensamos que es muy importante el poder ayudar a este tipo de
desarrollos.

También queremos crear un cheque para la formación
profesional, para las personas que están en situación de
desempleo y para que sean ellos los que puedan libremente
elegir dónde quieren ir a aumentar su formación o a reciclarse,
para poder acceder de nuevo al mercado de trabajo en aquellos
cursos, no solo que se les oferten a través muchas veces... -otra
vez- de patronales y sindicatos, sino de una manera
absolutamente libre, el poder ir a formarse a cualquier otro
centro donde ellos consideren que van a obtener mejor
rendimiento a su esfuerzo y a sus horas de dedicación en esta
formación, sin que sea monopolizada por los de siempre.

En definitiva, yo espero no solo el respaldo del partido con
el que teóricamente mantenemos un acuerdo de gobierno, sino
también el respaldo de los grupos de la oposición, porque
consideramos que la mayoría de las medidas que aquí
proponemos son absolutamente aceptables por su parte.

Gracias, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sr. Rodríguez. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca, té la paraula el Sr.  Rosa, per un temps de deu
minuts.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltíssimes gràcies, Sra. Presidenta, senyors i senyores
diputats. Sr. Rodríguez, la democràcia té un cost, la negociació
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col·lectiva té un cost, si volem ens ho carregam, dissolem el
Parlament, dissolem les Corts Generals i ens estalviarem
doblers, ara, segurament l’impacte social serà un altre, de la
mateixa manera que si dissolem la negociació col·lectiva
l’impacte serà un altre. Certament, les empreses s’estalviaran
molts recursos, però els sous no seran els mateixos, les
condicions laborals no seran les mateixes.

I, en aquest sentit, quan la Llei Orgànica de llibertat sindical
reconeix uns drets a organitzacions sindicals, és per qualque
cosa. Si no els agrada, vostès tenen representació al Congrés
dels Diputats, poden presentar una iniciativa legislativa i
modifiquen la Llei Orgànica de llibertat sindical, que és dels
anys noranta, dels anys vuitanta, perdona, de l’any 1985. Si tant
els molesta modifiquin-la, igual que poden modificar l'Estatut
dels Treballadors, que reconeix uns altres drets per a les
organitzacions patronals, les més representatives, no  totes, les
més representatives. Quines són les més representatives? Les
que digui la llei. Per tant, si vostè no s’ha llegit la llei, ja té
feines per a avui horabaixa.

Respecte dels pressuposts d'aquesta secció, en termes
generals és una secció que es basa exclusivament o
pràcticament en la immensa majoria amb fons finalistes. Per
tant, nosaltres, com a grup parlamentari, no hem fet moltíssimes
esmenes en la mesura en què la immensa majoria del pressupost
ja està afectat per fons finalistes i ja té una destinació molt clara
i, per tant, hi ha molt poc marge d'actuació, la immensa majoria
vénen de fons europeus MRR, del Pla d’inversions de transició
energètica a les Illes Balears, que vàrem negociar en la passada
legislatura i gràcies al qual comptam amb 233 milions d'euros
per invertir a les Illes Balears en la transició energètica i en la
lluita contra el canvi climàtic. I, per tant, en aquest sentit, no
hem volgut fer moltes esmenes.

El que ens preocupa precisament d’aquest pressupost és
que, si bé la immensa majoria dels fons tenen caràcter finalista
i, per tant, no han hagut de negociar res ni han hagut de fer cap
tipus d'esforç per comptar amb aquests fons, hi ha una sèrie de
partides que baixen i baixen sobretot aquelles que no són fons
finalistes, són fons propis. Per tant, el que veiem és una nul·la
capacitat de negociació per part del conseller d’Empresa i una
nul·la capacitat d'incorporació o de manteniment d'aquelles
qüestions que són transcendentals per a la societat, i per als
reptes que tenim com a Illes Balears. Qüestions com la lluita
contra el canvi climàtic, l'adaptació a les nostres ciutats i pobles
per evitar que siguin un forn cada estiu, qüestions com la
incorporació del jovent al mercat laboral; és que fins i tot han
retallat fons a l'emprenedoria juvenil, el Partit Popular, que
setmana rere setmana de ser defensa l'emprenedoria i la llibertat
d'empresa, idò, retallen en emprenedoria juvenil, no parlem ja
d'inspecció laboral.

Tampoc no veiem cap tipus de previsió nova en matèria de
joc, es va aprovar, ara fa uns mesos, una llei del joc amb un
suport molt ampli d'aquest parlament, i ens preocupa quin
desplegament pensen fer aquesta d'aquesta llei. En aquest
sentit, les nostres esmenes han volgut anar orientades, en
primer lloc, a millorar la capacitat de l'administració per fer
front als reptes que té. En matèria de joc, per exemple, hem
previst l’increment de la dotació de personal d'inspecció al
servei de joc, adscrit a la Direcció General de Comerç, amb

dues seccions jurídiques i un administratiu, precisament perquè
si hem creat una nova normativa en matèria de joc que, com
dic, va comptar amb un ample suport d'aquest parlament i que
en alguns dels temes hi va votar el Partit Popular a favor,
haurem de fer-la complir i, per tant, haurem de vigilar que
s’acompleixi, i que quan diguem que els establiments de joc no
poden tenir cartells lluminosos a l’exterior, no poden tenir una
sèrie de qüestions, qualcú haurà d'anar a vigilar-ho i, si no
dotam de personal l'administració per fer-ho serà molt difícil. 

De la mateixa manera, si hem parlat d’una limitació de
llicències de joc, en funció del radi i les ubicacions, etc., no en
tenim prou, com a MÉS per Mallorca, que la decisió de donar
de baixa aquestes llicències i, per tant, adaptar-se a la norma,
l'hagi de prendre el mercat. Nosaltres volem que el Govern
sigui agent actiu precisament en aquesta qüestió, i creiem que,
com que la ludopatia és un problema que afecta moltíssima de
gent i, particularment, la gent més vulnerable, hem d’accelerar
precisament l'adaptació dels nostres barris a aquesta realitat que
va proposar el Parlament, que és una reducció del nombre de
sales de joc. Per això proposam una esmena d’1 milió d'euros,
per comprar llicències i donar-les de baixa, de manera que ens
adaptem a la norma de manera accelerada.

De manera anàloga, un dels temes que ens preocupa és la
falta de col·laboració entre diferents conselleries. El conseller
Simonet, la Conselleria d'Agricultura va plantejar que un dels
principals reptes que té la pagesia és la comercialització dels
seus productes i aquí, idò, hem volgut fer esmenes precisament
en aquest aspecte: si el principal repte és la comercialització
dels productes o un d'aquests és la comercialització de
productes, hem plantejat esmenes per un valor d’1,5 milions,
precisament per al foment de la venda directa i, per tant, ajudes
perquè els pagesos puguin vendre de forma directa els seus
productes en els seus establiments, o bé, a les seves terres, i, en
segon lloc, ajudes a municipis per crear mercats pagesos
precisament per a aquesta venda de productes.

De forma similar, el Sr. Sáenz de San Pedro va criticar la
falta de capacitat de la conselleria d'Empresa per gestionar
ajudes i, per tant, nosaltres li vàrem fer una proposta quan va
comparèixer, després no n’hem tornat saber res més, que és que
la part d'ajudes que té a veure amb el sector industrial, que
gestiona ara mateix la Direcció General d'Energia, no la
gestioni la Direcció General d'Energia, que la gestioni la
Direcció General de Política Industrial, que té molta més
capacitat perquè no dur tanta càrrega de feina, que té tècnics i
que, a més a més, ja té el contacte amb el sector industrial i
que, per tant, és una manera molt més ràpida i molt més
efectiva de tramitar aquestes ajudes. Per tant, plantejam que 4
milions d'euros per solaritzar polígons industrials i substituir
teulades d'uralita, en lloc de gestionar-los des de la Direcció
General de Transició... d’Economia Circular, Energia i Canvi
Climàtic, es gestionin des de la Direcció General de Política
Industrial. 

Així mateix, hem plantejat la recuperació de la línia
d'ajudes de suport a l'adaptació al canvi climàtic, és una línia
d’ajudes que es va iniciar l'any passat amb fons propis, però
que estaven reconeguts per FEDER i, per tant, dels quals la
comunitat autònoma recuperava el 55%. L'any passat va tenir
1.451.000 euros i es va executar al 96%, -dic l’any passat-,
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perdona, enguany, al 96%, una demanda enorme per part de
municipis. Plantejam duplicar aquesta quantia i elevar-la fins
al 3,3 milions d'euros. Sabem que enguany s’han rebut 7,7
milions d'euros de sol·licituds de municipis de tot color polític,
pràcticament..., i n'hi ha molts que són del Partit Popular,
esperem que donin resposta a aquestes necessitats dels
municipis del Partit Popular també.

Així mateix, hem plantejat que els fons del cànon de residus
siguin finalistes i que, per tant, els 6,9 milions d'euros
d'inversió es destinin a la necessitat d'adaptació dels sistemes
de recollida de fracció orgànica, i que els 2,03 milions d'euros
de despesa corrent es destinin a mesures de prevenció per part
d'ajuntaments. I dic això, vull dir, pot ser una cosa òbvia que un
fons finalista de residus es destini a qüestions finalistes, però és
que no és tan obvi quan es veu el que fan al Consell de
Mallorca, que destinen fons d'aquest tipus a subvencionar
TIRME perquè no pugi la tarifa.

Així mateix, hem plantejat cinc transaccions a esmenes...,
o quatre transaccions a esmenes del Partit Socialista, que els
hem donat una còpia a tots els grups parlamentaris, que van de
la 10543 a la 10546. Estam d'acord amb la filosofia de les
esmenes del Partit Socialista, però consideram que, d'acord
amb el repartiment competencial que hi ha ara mateix entre la
Direcció General d'Energia i l’Institut Balear de l’Energia, té
més sentit que sigui l'Institut Balear de l'Energia qui executi
aquestes obres perquè és qui..., és a dir, tots aquells funcionaris
que executaven obres per part de la direcció general han passat
a l’Institut Balear de l'Energia, per tant, no té gaire sentit, i en
aquest sentit hem plantejat les esmenes.

Ja en el meu torn de rèplica entraré a valorar altres esmenes
d'altres grups.

Moltíssimes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rosa. Pel Grup Parlamentari Mixt, MÉS per
Menorca, té la paraula el Sr. Castells, per un temps de cinc
minuts.

EL SR. CASTELLS I BARÓ: 

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Passaré a explicar les
esmenes que mantenim en aquesta secció. En primer lloc, hem
presentat una esmena a la totalitat perquè considerem que
aquesta conselleria d'alguna manera, deixi’m-ho dir així, és el
parent pobre del Govern, és a dir, és una conselleria que
bàsicament el que fa és salvar els mobles, és a dir, salvar els
mobles, mantenir el que es feia i perdre llençols pel camí. Per
tant, valida la valoració que nosaltres fem d'aquest pressupost
com un pressupost que renuncia a intentar una diversificació
econòmica d’aquestes illes, que, evidentment, sabem que és
difícil, sabem que és un repte molt gran. Moltes vegades des
dels partits que avui en dia governen ens diuen que hem parlat
molt de diversificació econòmica, però no hem aconseguit
fer-la. Imagini’ns si no s'haguessin fet polítiques de
diversificació econòmica, on seríem ara!

Llavors, nosaltres creiem que la dependència d'un únic
sector debilita la nostra economia. Això passa gairebé a tots els
organismes, la diversificació del risc és fonamental per ser més
resilient i, per tant, nosaltres creiem que en aquest sentit el
Govern baixa els braços i, per tant, havíem de presentar aquesta
esmena a la totalitat per fer aquesta impugnació política de
l’orientació d'aquesta secció. 

A part d'això, dins les esmenes de caràcter parcial, les
podem agrupar en dos tipus diferents: d'una banda, unes
inversions localitzades a Menorca de projectes que es
treballaven i que crèiem que no es poden abandonar, en
concret, posar en marxa la planta de tractament de residus
voluminosos, per import de 4 milions i escaig d'euros, i després
també posar en marxa el tractament anaeròbic per al tractament
dels bioresidus, tot això a la planta de Milà, això també per
import de 4,4 milions d'euros, creiem que són unes inversions
fonamentals per millorar la competitivitat de l'economia, per
gestionar correctament els residus, en coherència amb una
declaració de Reserva de la Biosfera i, per tant, un pas
necessari per situar-nos en condicions cap a un futur, que, de
fet, ja és aquí, que és el del tractament adequat dels residus i la
bona digestió, per dir-ho així, dels residus que generam. 

I després, l'altre apartat, està dedicat sobretot a aspectes
d'ocupació juvenil i que està relacionat amb la valoració que
feia per justificar l'esmena a la totalitat. Nosaltres, d'una banda,
volem reivindicar el programa de foment de l'emprenedoria
juvenil, és un programa que està previst a la Llei de joventut,
i que nosaltres el veiem com una manera d’afavorir el
creixement de noves empreses a les nostres illes. És una
dotació modesta, però perquè creiem que s'hauria de començar
a fer aquest programa, de donar un suport molt intensiu a joves
que vulguin desenvolupar a les nostres illes el seu projecte
empresarial, i un suport molt intensiu vol dir un
acompanyament i un suport que gairebé impliqui la totalitat de
les despeses de l'empresa en els primers anys de vida, per
afavorir el creixement d'aquestes empreses. Si no fem un esforç
molt decidit per afavorir el sorgiment de noves empreses, la
dinàmica vegetativa, diguéssim, evidentment portarà el
reforçament de les que ja existeixen, en els sectors que ja
existeixen. Per tant, cal fer una aposta important per canviar
aquest panorama. 

Després tenim dues esmenes més, per continuar el programa
de SOIB Joves, és a dir, els joves qualificats, tant a entitats
locals com a primera experiència, perquè creiem que, malgrat
les limitacions que té aquest programa, si no hi ha alternatives,
almenys aquest és un programa que afavoreix rompre un sostre
que moltes vegades tenen els joves, que és aquest accés a la
primera experiència, que els connecta amb el món laboral i que,
per tant, millora i augmentar la seva empleabilitat. Per tant,
creiem que és una oportunitat que no es pot deixar perdre.

I això és tot. Gràcies, Sra. Presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Castells. Pel Grup Parlamentari Mixt, Unides
Podem, té la paraula la Sra. Gómez, per un temps de cinc
minuts.
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LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sra. Presidenta, bon dia a tothom. Unides Podem
ha presentat tres esmenes parcials a aquesta secció: la primera,
la 10343, és la recuperació de l'import que hi havia per al
pressupost d'enguany per a ajudes a l'adaptació al canvi
climàtic a nivell dels municipis, parlaríem de refugis climàtics,
de zones d'ombra, de tendals. I, a més a més, demanam una
partida nova, dins aquest 1.800.000, per a ajudes a comunitats
energètiques, tant per a la creació jurídica, com per posar
plaques, comprar vehicles elèctrics i posar punts de  càrrega. 

Veiem una davallada important en el tema aquest, de canvi
climàtic, no sabem fins a quin punt és per la influència del soci
negacionista, que ja els vaig dir jo un dia, arran d'aquest tema,
que no quadra que no inverteixin, perquè fins on jo sé, el soci
negacionista nega la causa del canvi climàtic, no nega que hi
hagi canvi climàtic, neguen que sigui per causa de la labor o de
l'efecte humà. Sigui com sigui, sigui quina sigui la causa i,
malgrat que són els únics que pensen que no depèn del factor
humà, està clar que ens fregim i no ens fregirem mentre
discutim quina és la causa. Per tant, entenc que hi hauria
d'haver un consens amb què no ens hem de fregir, i demanam
al Partit Popular que no es deixi arrossegar per aquestes teories
tan minoritàries, però que al final acaben tenint un reflex
pressupostari. 

Després, igual que MÉS Menorca, nosaltres també
demanam que es recuperi el programa de Joves Qualificats,
hem posat un import de 9 milions d'euros, és molt, perquè els
joves qualificats, tots els que hem pogut gestionar aquestes
legislatures hem pogut comprovar com, efectivament, serveix
no només perquè trobin la seva primera feina, sinó perquè...,
fins i tot, jo diria que l'entrada d'aire del carrer a les
administracions, aire amb estudis recents, és súper beneficiós.
I més diré, vam passar un curt període on no vam tenir joves
qualificats, just després de la COVID, perquè es va considerar
que s'havia de posar tota la carn en temes de reactives, per mor
del zero econòmic que vam patir, i d’aquest curt període de no
tenir joves qualificats vam poder comprovar que aquest era un
programa absolutament necessari, no només per a la pròpia
administració, sinó perquè va ser francament molt reivindicat,
diríem, que per aquesta primera fornada que es va quedar
sense. És una aposta que pensam que és importantíssima i que,
a més, ha de servir també per retenir el nostre talent. Si donam
la primera oportunitat a la gent jove, acabada de sortir de la
universitat, de tenir aquesta primera feina aquí, a la nostra
comunitat autònoma, potser evitar que facin el primer bot i no
tornin. 

I la darrera partida, que són 100.000 euros, és la redacció
d'un projecte de reforma integral de CEIP Urgell, per a
rehabilitació energètica i també refugi climàtic. 

Bé, com que no tindré segon torn, simplement vull
comunicar que donarem el nostre suport a les esmenes dels
grups de PSOE, MÉS Mallorca i MÉS Menorca. I respecte del
Partit Popular, la mà estesa, ara farem un no constructiu, amb
mà estesa a parlar, sí hi estan d’acord.

Moltíssimes gràcies.

(Remor de veus)

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Per fixar posició a favor o en contra,
pel Grup Parlamentari Popular té la paraula el Sr. López, per un
temps de deu minuts.

EL SR. LÓPEZ I RAVANALS:

Gràcies, presidenta i molt bon dia senyors i senyores
diputats. Jo, Sr. Guerrero, volia fer un matís, nosaltres creiem
en la democràcia, creiem en la possibilitat que cada grup
plantegi esmenes al que creu, sempre i quan tot açò estigui
subjecte a l’ordenament jurídic i no vagi ni contra la llei, ni
contra la democràcia, mai no ens atreviríem a valorar si vostès
poden votar o no poder votar un tema que, democràticament,
està totalment acceptat. Una altra cosa ja serà que cada partit
decidirà.

Però, ja que està molt preocupat, jo ara li vull fer un esment,
a veure què li sembla: “El paro lo crean los que despiden y los
que despiden son los empresarios. Acabando con los
empresarios, acabaremos con el desempleo”. Açò ho diu Sira
Rego, ministra del Govern de Sánchez, ho dic perquè hem de
ser un poc coherents; és a dir, que vostè em vengui a mi a fer-
me aquesta introducció, quan tenim una ministra que acaba
amb açò, a mi, personalment, em sembla molt incoherent i em
sembla que veiem la paja en el ojo ajeno i no ens veiem la paja
en el propio, simplement açò. D’acord.

Referent a tot el tema de pressuposts planteados por la
Conselleria de Empresa, Empleo y Energía. Ponen un énfasis
en la mejora y en el refuerzo del tejido industrial y comercial
de nuestras islas, en el impulso de las energías renovables y la
transición energética y en el fomento de la formación y la
mejora de la calidad de nuestro mercado laboral. Dic açò,
perquè jo a vostès, quan els he sentit, sembla que no tenim
pressupost per a cap d’aquests temes ambientals que vostès
diuen, i nosaltres tenim un pressupost, hi ha hagut un canvi
polític, una altra manera de gestionar i, com que tenim una altra
manera de gestionar, també les partides les posam d’una
manera o d’una altra i el que intentam posar és la casa en un
ordre que per a nosaltres té sentit. Nosaltres, mentre vostès han
governat 8 anys, vostès han tingut el seu ordre i han tingut els
seus pressuposts, i nosaltres ara hem posat els nostres, ara bé,
dir que s’han abaixat les partides açò és faltar a la realitat.

En estos presupuestos no se han comprometido partidas
que luego no se ejecutarán, ni tampoco se han engrosado los
programas ni las secciones con fondos que no se adaptan a la
realidad de nuestras islas. La gestión y el correcto uso de los
fondos públicos, en beneficio de los ciudadanos, es la máxima
de esta conselleria y de estos presupuestos, que dan respuesta
a las necesidades de nuestras islas. Nosaltres, quan, com a
Grup Popular i, a més, juntament amb la conselleria, hem
analitzat aquests pressuposts, en tot moment hi hem vist
coherència, hem vist una continuïtat, hem vist una finalitat i
hem vist que són uns pressuposts totalment realitzables.
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Referent a la Direcció General de Treball. Los presupuestos
de la Dirección General de Trabajo y Salud Laboral, tienen
por objetivo impulsar un cambio de paradigma con respecto
a las políticas que se han llevado a cabo durante los últimos
8 años. Se quiere reforzar el trabajo en la prevención de
riesgos laborales durante todo el año. El que jo dic, vostès
durant aquests 8 anys han fet les seves polítiques i nosaltres,
ens hagin agradat o no, les hem hagudes d’acceptar. Nosaltres
ara creiem que les polítiques de la Direcció General de Treball
s’han de posar a una altra direcció i d’una altra manera i estam
en açò, per açò ens han donat els ciutadans l’oportunitat de
governar i nosaltres de posar la nostra manera de gestionar.

El objetivo es poner en marcha proyectos que mejoren la
calidad de nuestro mercado laboral y garanticen los derechos
de los trabajadores, así se fomentará la creación de una
oficina de medición de cargas de trabajo en hostelería, el
famós projecte que hi havia una por que no es fes; no es
preocupin, hi ha pressupost, es farà i, a més, és un compromís
que el Partit Popular ha agafat de vostès i seguim amb ell.

Se impulsarán los planes de igualdad en las empresas de
menos de 50 trabajadores y se desarrollará una ley de
conciliación. Además, se reforzarán las ayudas para la
contratación de discapacitados en empresas y entidades del
tercer sector, y se fomentará el diálogo social y el
cumplimiento de los acuerdos tripartitos. Amb açò dels
sindicats i tot, a les patronals, nosaltres creiem en els sindicats,
creiem en les patronals i creiem en la llibertat d’açò. D’acord?

Por eso rechazamos las enmiendas presentadas, ya que se
considera que los presupuestos elaborados por la conselleria
son adecuados y dan respuesta a las políticas de este nuevo
govern. No se recuperarán las subvenciones normativas y
directas, pues van en contra del principio de libre
concurrencia, que defiende el Partido Popular. No obstante,
sí se mantendrán aquellas subvenciones que afectan en
materias prioritarias del programa de gobierno, como las
destinadas al mantenimiento de la Oficina de igualdad. ¿Vale?

Ara passam al tema SOIB, que els preocupa tant: se
considera inadecuado el sistema de estructuración de personal
vía plan de inversión. El diseño de la estructura del órgano
debe hacerse buscando la estabilidad del personal, en
coordinación con las direcciones generales de Presupuestos y
Función Pública. Nosaltres quan hem entrat allà i hem vist com
està organitzar el SOIB no ens hem sentit còmodes, i creiem
que no és eficient ni és coherent l’organització i baratam
l’organització però d’una manera totalment transparent i
comptant, compte!, amb tots els afectats.

El presupuesto global previsto para el SOBI y para el
conjunto de convocatorias y de ayudas responde a la realidad
que se prevé para la dotación de las convocatorias de
formación y fomento de la ocupación que se quieren llevar a
cabo y dan respuesta a las políticas activas de ocupación y
formación que necesita Baleares. 

Passam a la Direcció General d’Empresa: los presupuestos
de la Dirección General de Empresa, Autónomos y Comercio
tienen por objetivo apostar por el emprendimiento, la
promoción empresarial e impulsar la figura y defensa del

autónomo. Además, también consiguen favorecer la
competitividad del comercio local, su expansión y su
crecimiento. Por ello, rechazamos las enmiendas propuestas,
ya que consideramos que los presupuestos de la dirección
general son los oportunos y necesarios para poner en marcha
las políticas necesarias para impulsar la economía de
Baleares. Se han previsto acciones que permitan la aplicación
de bonificaciones a la cuota cero para los emprendedores. És
a dir, açò el Partit Popular ho ha dut al programa electoral, ho
ha dit per activa i per passiva a plenari, ho ha dit a comissió, i
tots crec que estam d’acord que cal afavorir l’autònom. 

Como parte del Plan Estratégico de Comercio 2024-2027
de Baleares, que integra diferentes acciones para incrementar
la mejora y competitividad del tejido comercial de las islas, se
han previsto partidas que tienen por objetivo la mejora del
tejido empresarial comercial, esto incluye acciones concretas
para el impulso del comercio y la generación de talento joven
para su incorporación al sector comercial. Esto se combinará
con acciones formativas del SOIB. Nosaltres amb les accions
formatives del SOIB seguim, seguim amb les accions
formatives, amb el seu pressupost, però sí que volem que siguin
accions formatives que tenguin un principi, un fi, un objectiu,
i que sapiguem cap on anam i no fer un pressupost que, al final,
tenim un gran pressupost, però no tenim desenvolupat cap on
volem anar. De la mateixa manera, amb el senyor de VOX, el
Partit Popular, i crec que tots els grups que són aquí, som molt
conscients que hem d’ajudar el comerç, que el comerç de carrer
ho passa malament, que tenen un problema de relleu
generacional, que tenen un problema local i, per açò, és molt
important que siguem ací.

Per açò, la campaña de bonos del Govern estará asociada
a la digitalización y mejora del comercio en Baleares. Sempre
les nostres ajudes tenen un objectiu i un fi, un objectiu i un fi,
perquè nosaltres creiem que quan tu ajudes una persona has de
saber per què l’ajudes, cap on anam i això, i ajudar-la a anar
per aquest camí. 

Referent al joc. La llei del joc, que és la 8/2014, es va
aprovar l’1 d’agost del 2014, el que s’ha aprovat ara és el
reglament. Així mateix, la política del joc de Balears está
sujeta a la regularización y a las leyes establecidas por el
Govern...

(Remor de veus)

... y las autoridades estatales. Garantizar que el juego esté
controlado... 

LA SRA. PRESIDENTA:

Silenci, per favor.

EL SR. LÓPEZ I RAVANALS:

... -jo us agrairia escoltar un moment, jo he escoltat tothom,
agrairia el mateix respecte, ho agrairia, perquè si no em sembla
que me’n vaig a un bar i estic millor.
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Así mismo, la política del juego de Baleares está sujeta a
la regulación y a las leyes establecidas por el Govern y las
autoridades...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible) 

... estatales. Garantizar que el juego está controlado y que se
minimicen sus riesgos en los consumidores es un objetivo
importante para la conselleria, i crec que per a tota la societat.
És a dir, en açò ens hi trobaran. 

Dirección General de Energía. La Dirección General de
Transición Energética, Cambio Climático y Residuos tiene un
plan de inversión de transición energética de 90 millones de
euros. Esto se traduce en una apuesta clara y firme del Govern
por el impulso de las renovables, el cambio climático y la
transición energética. És un objectiu nostre i un compromís.

El objetivo de los presupuestos es impulsar la instalación
de fotovoltaicas, priorizando las cubiertas y el uso de naves
industriales, poner en marcha las políticas del impulso a
renovables, fomentar la movilidad eléctrica y poner en marcha
las actuaciones del Plan de eficiencia energética. Además, se
promoverán los proyectos de economía circular y separación
de materia orgánica.

Rechazamos las enmiendas propuestas, ya que
consideramos que los presupuestos de la dirección general son
los oportunos y necesarios para poner en marcha las políticas
necesarias para impulsar la economía de Balears y las
renovables. Las subvenciones directas y nominativas quedarán
reducidas a aquellas cuentas con la debida justificación
técnica y que no choquen con los criterios de libre
concurrencia.

Com veuen, nosaltres no llevam les ajudes, però posam les
ajudes que tenguin una finalitat i un objectiu.

Dirección General de Industria. La Dirección General de
Industria y Polígonos tiene el objetivo de mejorar la
competitividad de la actividad empresarial y el apoyo a los
emprendedores. Aquí hi som tots. Dar apoyo a la creación y
a la consolidación de proyectos empresariales de Baleares y
fomentar la implantación de proyectos industriales de nueva
implantación o crecimiento y consolidación de los existentes.
Se refuerzan las ayudas del Plan de reconversión industrial y
se potencian las ayudas a la modernización productiva. Todo
ello responde a una estrategia de impulso para el tejido
industrial de Baleares. Por ello, rechazamos las enmiendas
propuestas... de la dirección general son los oportunos y
necesarios para poner en marcha las políticas necesarias para
impulsar la economía de Baleares.

Jo, com vostès poden veure, nosaltres tenim en compte tots
els punts dels quals vostès han parlat, potser el nostre
enfocament és diferent, però crec que aquí, per a tots aquests
punts que aquesta conselleria gestiona estam tots més a prop
que enfora.

Moltes gràcies i perdonin, però jo és que en açò sent molt...
si he molestat qualcú dient que estaria millor a un bar, però crec
que hem d’intentar respectar-nos tots. 

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. López. És cert que s’agraeix el silenci perquè
de vegades un s’intenta concentrar i costa quan hi ha renou.

Per al torn de rèplica té la paraula el Sr. Guerrero, per un
temps de cinc minuts, del Grup Parlamentari Socialista. 

EL SR. GUERRERO I MORENO:

Gracias, presidenta. Sr. López, el primer respeto a la
democracia pasa porque un diputado no difunda bulos.
Búsquelo en Google si quiere, pero la ministra no dijo esas
palabras, esas palabras las difundió un perfil trol que... en fin,
vamos a ser un poco serios porque le pediría que rectificara.
¿Vale?

Em centraré en aquesta segona intervenció, la utilitzaré per
anunciar el sentit del vot de les esmenes presentades pels
diferents grups. Del Partit Popular no podrem dir res perquè no
ha presentat cap esmena a la secció 19, entenem que és el partit
de Govern, però trobam a faltar alguna esmena d'afectació, com
a mínim, a un pressupost de 125 milions d'euros, crec que, com
a mínim, alguna esmena d'afectació sí que hagués tocat fer,
però, en fi.

Potser que al Partit Popular li sembli positiva la retallada al
SOIB, per molt que el Sr. López digui que no, els números no
enganyen, o sigui, tres es más que dos, pero menos que cuatro.
És la primera vegada des del 2013 que el pressupost del SOIB
davalla, davalla en concret en 11 milions d'euros. Mal
d'explicar als ajuntaments, fins i tot del vostre partit, que
presenten o fan servir tipus de programes com el servei SOIB
Qualificats. Igual no sé si tendran el finançament suficient per
fer-ho, però és mal d'explicar. 

També li deu semblar bé al Partit Popular la retallada dels
bons comercials, que els mateixos comerciants de Palma han
sortit a criticar. 

També li deu semblar bé al Partit Popular la retallada d'un
10% a la partida del foment d'emprenedoria.

I el que tenim confirmat és que sembla també que li deu
semblar molt bé la retallada al Pla de lluita contra la precarietat
laboral, que això sí que ho han anunciat, ho han anunciat no,
vaja!, que han sortit dient que ells veien bé la l'eliminació
d’aquest programa.

Pel que fa a les esmenes de MÉS per Mallorca les donarem
suport en la seva totalitat, van en la línia del nostre projecte.
Ens significarem en concret en dues, la 10163 i la 10192, la 63
va a un increment del programa de SOIB Dona i la 10192 la
campanya de suport justament al que el PP ha eliminat, la
inspecció laboral durant els mesos de temporada alta.

Igualment pel que fa a les esmenes presentada pel Grup
Mixt, sobretot molt a favor de l'esmena 10398, que és la del
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programa de foment de l'emprenedoria; que nosaltres n’hem fet
una que va en aquesta mateixa línia. 

Pel que fa a les esmenes del Grup VOX, òbviament les
votarem en contra, sobretot, i en especial, com deia abans a la
meva primera intervenció, les que fan referència a la continuïtat
de la cooperació i la col·laboració entre institucions i
organitzacions. 

I sí que hem trobat a faltar més claredat al diputat López,
perquè jo no he acabat d'entendre el posicionament davant les
esmenes 10108, 10106, 10105 i 10107 del partit VOX. Les
acceptarà? Votarà en contra, a favor, s’abstindrà? Està el PP
disposat a eliminar aquestes ajudes? Torn recordar-ho, qui
defensa aquí la Constitució som nosaltres, vostès plantegen
retirar unes ajudes que figuren..., la importància d’aquest tipus
d’organitzacions a la pròpia Constitució, com he dit abans.
Pens que el respecte als agents socials hauria de sortir del debat
polític, respectin les patronals, respectin els sindicats i votin en
contra de les esmenes del partit VOX.

Gràcies, presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Guerrero. Pel Grup Parlamentari VOX té la
paraula el Sr. Rodríguez, per un temps de cinc minuts.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:
 

Gracias, Sra. Presidenta. Cuando yo acabé la carrera, hice
las prácticas en un instituto y ahí decidí no dedicarme a la
docencia. Pero veo que Dios me ha castigado, y encima con un
auditorio que no solo no quiere oír, sino que tampoco quiere
escuchar.

A ver, lo volveré a intentar, no tenemos nada en contra de
la libertad sindical, ni del derecho de los empresarios a
organizarse en organizaciones patronales, absolutamente nada
contra. El no querer subvencionar este tipo de entidades no
significa estar en contra de la libertad sindical, lo que decimos
es que, precisamente, en aras a que cumplan su función, que es
hacerlo con independencia, en defensa, por una parte, de los
intereses de los trabajadores y, por otra, en defensa de los
intereses de los empresarios, deben hacerlo sin depender de la
subvención pública, porque si no vemos en qué se han
convertido. Y no es algo que diga VOX y no es algo que diga
yo, es algo que dicen todas las encuestas: el 80% de los
españoles confían poco o nada en las organizaciones sindicales.
Y lo que es aún peor, y con datos del CIS de Tezanos, en el que
ustedes tanto confían, los sindicatos son los que obtienen peor
calificación, incluso por debajo de los partidos políticos, que ya
es decir. Entonces, díganme ustedes.

Ya no le quiero tampoco aquí, porque en cinco minutos no
me bastaría, tendríamos que estar aquí seguramente hasta el día
de Nochevieja, solo con que les enumerara todos y cada uno de
los casos de corrupción sindical, de malversación, de robo y
simplemente dando tres líneas de a qué se dedican cada uno,
porque es desde el inicio de los sindicatos libres, que estos
sindicatos se han dedicado a este tipo de actividades,

empezando, pues por aquel famoso caso del PSV y desde
entonces en adelante.

Simplemente, no queremos que los españoles subvencionen
unas entidades que, además, no gozan de la confianza de la
mayoría de los ciudadanos. 

Y claro que tienen que existir los sindicatos, que hagan su
labor y entonces la gente se afiliara. El problema de que la
gente no se afilia a los sindicatos es porque no confía, y
entonces los tenemos allí que mantener con respiración asistida,
haciendo ver que tienen una importancia social y una
representatividad que, en realidad, no tienen. Pero, bueno,
ustedes quieren seguir viviendo en sus mundos paralelos, su
mundo de Matrix, pues sigan viviendo en él y pensando que las
organizaciones sindicales pues son una especie de
organizaciones beatíficas, libres de toda sospecha y que no
tienen otro interés que el legítimo interés de los trabajadores.

Con respecto al resto de enmiendas sobre el cambio
climático. Hay algún partido que he oído decir hoy que las
causas, las causas da lo mismo, porque la mayoría..., primero,
no existe consenso científico, lo diré una vez más, ya sé que
ustedes no escuchan, pero yo lo repito: el cambio climático
existe, casi estoy por decirles, repitan ustedes conmigo: el
cambio climático existe; nosotros lo que discutimos son los
orígenes de este cambio climático, por eso consideramos, no
solo nosotros, sino miles de científicos, cada día más,
encabezados por premios Nobel, que en este cambio climático
el hombre, por suerte o por desgracia, no tiene esa gran
influencia que ustedes suponen en ese cambio climático, que
hagamos lo que hagamos ese cambio climático se va a seguir
produciendo y, evidentemente, si no entramos a discutir las
causas, ¿por qué vamos a dedicar dinero? Primero, discutamos
las causas y luego ya, en todo caso, le dedicaremos dinero a
este mantra climático que ustedes tienen. Y entre tanto, pues
seguiremos yendo en aviones, helicópteros, jets y demás, a
grandes concentraciones procambio climático, en países de
países del Oriente Medio, a hablar... de... de..., ¡vamos!, es que
yo no sé a veces cómo no se les cae a ustedes la cara de
vergüenza, pero bueno.

En definitiva, nosotros, por desgracia, tendremos que votar
que no a las enmiendas presentadas por el resto de partidos. Por
supuesto, votaremos que sí a las nuestras, y esperamos, porque
la esperanza es lo último que se pierde, que el Partido Popular
recapacite y acabe apoyando el cien por cien de las nuestras. 

Muchas gracias, Sra. Presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sr. Rodríguez. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula el Sr. Rosa, per un temps de cinc minuts.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltíssimes gràcies, Sra. Presidenta. Sr. Rodríguez, en el
nostre ordenament jurídic, a 
diferència del que succeeix a altres països, els convenis
col·lectius s'apliquen a tothom, i com que s'apliquen a tothom
tens un incentiu més baix que en altres països, on només
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s'apliquen a aquelles persones sindicalitzades a sindicar-se. Per
tant, si vostè vol cercar una de les causes per les quals hi ha una
baixa sindicalització a Espanya, aquesta n’és una. 

Però, és que això no impacte en la representativitat, perquè
la representativitat ve mesurada amb els vots a les eleccions
amb representació unitària. I això no ho dic jo, ho salons la
LOLS, la Llei Orgànica de llibertat sindical. Per tant, Sr.
Rodríguez, si vostè vol començar a retirar despesa inútil,
comenci a parlar de la despesa que se’n va a les fundacions del
seu líder.

Més enllà d'això. Nosaltres, des del Grup Parlamentari MÉS
per Mallorca, en termes generals, votarem a favor de totes les
esmenes presentades pel Grup Parlamentari Socialista i del
Grup Parlamentari Mixt, tant de les d'Unides Podem, com de
les de MÉS per Menorca, llevat de dues esmenes que hem
plantejat que es votin per separat, són la 10549 i la 10540. En
el cas de la 10540, ho vull dir, perquè crec que s'ha de dir, és
respecte de la gratuïtat de la xarxa MELIB, nosaltres no hi
estam d'acord, i, de fet, jo, particularment, no hi estic d'acord;
de fet, vàrem passar bona part de la feina a la passada
legislatura en implantar un sistema que permetés el cobrament,
perquè, entre altres coses, ens ho demanaven els mateixos
usuaris de la  xarxa i, per tant, en aquest sentit, crec que s'ha de
mantenir així com està. 

Així mateix, ja ho avanç, demanam el vot segregat de les
esmenes de VOX, de la 10105 a la 10108, les quatre, no perquè
plantegem votar-les a favor o abstenir-nos-hi, sinó perquè ens
agradaria que el Partit Popular es retractés en què pensa fer
respecte de la negociació col·lectiva. 

Ja ho hem comentat, aquest és un pressupost en molts
d’aspectes continuista i en d’altres que deixa enrera
possibilitats efectives que podríem tenir, planteja el Sr. López
que aquests pressuposts reforçaran el teixit industrial, però és
que les previsions d'ajudes per reforçar el teixit industrial són
menors que les línies executades a finals d'any. Hi ha una
previsió..., vull dir, és clar, vostès em compara pressupost
inicial el gener de 2023, i em diu, sí, ha crescut el que dotarem
la Direcció General de Política Industrial. El que passa és que
s'oblida que durant l'any, concretament el mes d'abril, es va
ampliar la línia d’ajudes de modernització de l'estructura
productiva, i es va ampliar en 600.000 euros, i es va ampliar
també en 1.600.000 euros la línia de grans inversions del sector
industrial. Per tant, és clar, quan vostè diu: sí, no, és que
augmentam una mi... perquè augmentam les línies d'ajuda; és
clar, respecte del pressupost inicial, però no respecte del
pressupost final, ni tan sols respecte del pressupost executat,
vull dir que en ambdós casos parlam de línies d'ajudes que
s'han executat al 100 i al 94%, respectivament. Per tant, jo crec
que aquí val la pena fer un plantejament, amb les esmenes que
li han plantejat des d'altres grups. 

Dit això, no hi ha cap tipus d'esmena per part del Grup
Popular, i a mi em sap greu, perquè jo puc entendre que
estiguin d'acord amb el seu conseller, amb el seu grup, però a
veure, com a mínim qualque cosa és millorable i estic
convençut que..., els qui hem estat al Govern sabem que hi ha
coses que es poden millorar durant la tramitació parlamentària.
Per tant, plantejar que el cent per cent del que volien quan

varen formular el pressupost ho han aconseguit, a mi em
sorprèn. Vull dir, deuen ser... deuen tenir la màxima sort del
món i el conseller Sáenz de San Pedro deu haver estat tocat per
la gràcia divina, perquè, si no, no m'ho explic.

Dit això, esperem que les nostres esmenes, que, com dic, en
termes generals crec que en molts de casos són qüestions que
es podrien arribar a acordar, esperem que es puguin incorporar
al text en plenari. M'agradaria veure en plenari una mica més de
mà estesa per part del Partit Popular per negociar qualque cosa.
Més que res perquè, al final, no són els pressuposts del Partit
Popular, són els pressuposts de les Illes Balears i crec que
estaria bé mostrar a la ciutadania una mica de consens, almanco
en algunes qüestions que, teòricament, i ho ha dit el Sr. López,
més o manco estam d'acord; és clar, doncs, si més o manco
estam d'acord, haurien de ser capaços de negociar qualque
cosa. 

Moltíssimes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rosa. Pel Grup Parlamentari Mixt té la paraula
el Sr. Castells, per un temps de cinc minuts.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

D'acord, moltes gràcies, Sra. Presidenta. I Sr. López
Ravanals, no s'enfadi amb nosaltres, però jo li explicaré una
mica com funciona això, jo li explic una mica com funciona: és
clar, vostè, té tot el dret de fer-ho, ha vingut amb un text que li
han passat des de la conselleria, a llegir-lo de pressa i corrents,
que, a més a més, diu el mateix que ens va dir el conseller. És
clar, llavors, vostè, a la propera vegada ens passi el text i
anirem al bar, sobretot si convida vostè encara millor ens ho
llegirem. Però vostè ha d'entendre que en aquest parlament hi
ha una certa correspondència entre el temps que perd un diputat
per preparar-se els temes i el temps que dediquen la resta de
diputats a escoltar-lo, i si vostè ve aquí a llegir-nos el que va dir
el Sr. Sáenz de San Pedro, home!, és clar, es fa llarg!

Doncs, vostè, jo entenc que vostè s'enfadi, però posi de la
seva part, posi de la seva part i segurament serà més fàcil
mantenir l'atenció.

Com molt bé deia el Sr. Rosa, és que, a més a més, la prova
que això és així és que aquesta conselleria és que ni ha
presentat esmenes als seus pressuposts, perquè estan fets i
deixats estar. Llavors, per això vostè ve aquí i llegeix el text
que li han preparat a la conselleria i repeteix el que el Sr. de
San pedro va dir aquí, perquè no ha canviat res, des que ell va
venir aquí a presentar els pressuposts fins avui no ha canviat
res. I aquesta és la situació, i que això té a veure també amb la
valoració que jo he fet, de dir, escolti, és que aquesta
conselleria és el parent pobre del Govern, vull dir, és allò de
mantenello y no enmendallo. El pressupost és aquest.

També vull censurar que hagi, s'hagi fet ressò d’un fake, la
qual cosa no m'estranya, perquè si el líder del seu partit va ser
capaç de caure, de posar-se de peus a la galleda en plena sessió
d'investidura i citar falsament Antonio Machado, doncs, és clar,
no m'estranya que vostès tinguin aquesta... aquest impuls de
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creure’s un súper trol, la frase que vostè ha llegit era delirant,
jo no ho sabia que era un fake, però quan vostè ho ha dit, jo el
primer que he pensat és: això és un fake. És clar, pensar que un
ministre pot arribar a dir això, home, la veritat és, és, molt, molt
fort.

(Remor de veus)

Respecte del sentit del nostre vot, nosaltres votarem a favor
de les esmenes de l'oposició. I ara, m'ha sobtat que li fes gràcia,
Sr. López Ravanals, quan la Sra. Gómez ho ha dit, i a les
esmenes del Partit Popular hi votarem en contra, bé, en aquest
cas perquè no en tenen, però, vull dir, a les esmenes dels partits
que donen suport al Govern hi votarem en contra, i també, ja ho
ha dit la Sra. Gómez, escolti, a l’espera, en el ple, de poder
reconsiderar això. Sap què passa? Que això és el que els seus
companys ens han dit a totes les seccions, a totes les seccions
els seus companys ens han dit, vostè no sé si ho ha dit, és a dir,
votarem en contra de totes les esmenes de l'oposició i, bé, ja
veurem al Ple a veure si votem, però és que el temps s'acaba,
Sr. López Ravanals. Llavors, vull dir, aquestes coses
normalment es resolen en comissió.

Llavors, el Partit Popular crec que, per mor d’una falta de
preparació d’aquest debat, ha anat tirant la pilota endavant i,
llavors, jo, la veritat, fins i tot una mica en justa
correspondència nosaltres diem el mateix: de moment votarem
que no, en el ple ja veurem.

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Castells. Per a la contrarèplica té la paraula el
Sr. López, del  Grup Parlamentari Popular, per un temps de
cinc minuts. 

EL SR. LÓPEZ I RAVANALS:

Gràcies, presidenta. Bé, aquí vull matisar si ha fet unes
altres declaracions d’açò, però no entraré si realment la notícia
és fake, jo som una persona que disculpar-me o rectificar-ho,
no don lliçons a ningú ni em crec professor, ni em crec més
intel·ligent que ningú, simplement m'han passat una informació
i deman disculpes.

Pel que fa a la posició o com el Partit Popular du la
negociació de les esmenes i tot. Cada partit té llibertat absoluta
d'actuar com vol i per açò hi ha després les transaccions per
anar a ple i veure en què es pot arribar a acords. 

Jo, Sr. Castells, no m'he enfadat, m'ha indignat la mala
educació, que és diferent; és a dir, crec que una cosa és que
parlam d’açò i l’altra és el tumult que s'ha muntat, jo,
personalment som una persona molt directa i molt transparent
i quan crec que se’m falta al respecte i que no se n'adonen, ho
dic.

Per com m'han plantejat al Partit Popular, si mociones no
mociones o tal, al Partit Popular estam molt convençuts i molt
orgullós del pressupost d'aquesta secció, i per aquest mateix
punt no hem presentat cap moció. Ara bé, torn a parlar, palabra

transaccionar; açò no vol dir que de cara al Ple no hi pugui
haver..., per açò he dit diverses vegades, si vostès m'han
escoltat quan jo parlava del tema, que hi ha alguns punts que
ens hi trobam, i per açò  transaccionarem.

Jo, si la meva participació aquí la faig d'una manera o una
altra, crec que som lliure, no és una falta de respecte a ningú,
em sembla més falta de respecte que es posi en dubte d’on ve
el text o que m’han posat un text o d’açò, perquè, bono, jo la
planteig, per suposat per fer i plantejar la meva participació
aquí i intervenció, he d’agafar el pressupost de la conselleria,
no m’ho puc inventar, no puc posar el que vostès volen. I jo ho
he entenc.

Repeteix, hi ha punts que si vostès miren les esmenes i
miren el nostre pressupost estam més a prop que enfora i ens hi
podem trobar. 

Referente al tantán, tantán, tantán de qué se votará... hi ha
vots, i ho veureu. I és que m’ho heu posat vosaltres, és a dir,
esperarem al final i ho veureu. Esper no decebre, d’acord?, i ho
torn a dir, el Partit Popular és un partit coherent, que intentam
fer les coses bé, que intentam entendre’ns amb tothom, que
intentam cercar el bé comú. I jo, almenys, personalment, i crec
que la conselleria que represent i la resta de conselleries el que
no volem és muntar ni un conflicte ni jutjar la gent ni fer de
professors aquí, si ho fem millor o pitjor que els altres o si els
altres ho fan pitjor o millor; jo el que sí..., i ho torn repetir,
deman molt de respecte en el futur per a la gent que intervé, hi
ha gent que aquí està molt bregada i du molts d'anys que són
professionals de la política i hi ha gent que són nous i, per a
nosaltres açò és molt important i volem estar concentrats i
fer-ho bé, i crec que només té una paraula respecte i educació.

I moltes gràcies. Després a la votació sabran quin és el
posicionament del Partit Popular.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. López. Ara votam, passarem a votar les
esmenes de la secció 19, de la Conselleria d’Empresa,
Ocupació i Energia.

En primer lloc, demanaria al Sr. Guerrero si accepta les
quatre esmenes del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca.

EL SR. GUERRERO I MORENO: 

Perdona, presidenta, sí, efectivamente, aceptamos las
transaccionales. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Dos grups han fet propostes de votacions
separades, però són poques. Del Grup Parlamentari Socialista
hi ha una proposta de votar de manera separada les esmenes
10549 i la 10540. Per tant, procedim a la votació d'aquestes
dues esmenes. 

Vots a favor? 

10549 i 10540.
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(Remor de veus)

10540, del Grup Parlamentari Socialista.

Sí, podem votar?

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

5 votos a favor, 8 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades aquestes dues esmenes.

Ara la resta d’esmenes del Partit Socialista amb les
transaccions proposades a les esmenes 10543, 10544, 10545 i
10546. Votam aquestes quatre i tota la resta, més les de
totalitat.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 votos a favor, 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes.

Votació de les esmenes del Grup Parlamentari VOX. Aquí
també hi ha una proposta d’agrupar, per una banda, les esmenes
10108, 10106, 10105 i 10107, que és el programa 322B, de
gestió de les relacions laborals. Votam primer aquestes quatre
esmenes i després la resta.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

1 voto a favor, 12 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades aquestes quatre esmenes.

La resta d’esmenes del Grup Parlamentari VOX.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

7 votos a favor, 6 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden aprovades les esmenes.

Del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 votos a favor, 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes.

Del Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 votos a favor, 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes.

Del Grup Parlamentari Mixt, Unides Podem.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 votos a favor, 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes.

Sense més assumptes a tractar s’aixeca la sessió.

Farem una pausa de cinc minuts per tornar començar.

(Pausa)

LA SRA. PRESIDENTA:

Bon dia, senyors i senyores diputats i diputades, els
demanaria un poc de silenci.

Si els sembla bé, començaríem a llegir abans de demanar la
substitucions que es produeixen, ja que sempre du un temps
llegir totes les esmenes inicialment, i després ja els demanaré
les substitucions.
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Agrupació de la secció 20, Conselleria d'Agricultura, Pesca
i Medi Natural, amb les seccions i entitats afins.

Debat 10, de totalitat i globalitat.

Esmenes a la totalitat.

Grup Parlamentari Socialista, a la secció 20, 10550; E04,
Institut Balear de la Natura, IBANAT, 10633; E10,
FOGAIBA,10637; E18, IRFAP, 10640; COFIB, 10653.

Esmenes parcials.

Del Grup Parlamentari Socialista, a la secció 20, al
programa 571C, gestió d'espais naturals, 10557 i 10570; al
programa 571D, conservació i millora del medi natural, 10569;
al programa 581A, infraestructures de regadiu, 10551; al
programa 711A, direcció i serveis generals de la Conselleria
d'Agricultura, Pesca i Medi Natural, 10555; al programa 714B,
foment del sector agropecuari, 10564, 10565, 10568, 10552 i
10562; al programa 714C, polítiques alimentàries, 10553,
10554 i 10556; al programa 718A, recursos marins i ordenació
del sector pesquer, 10566, 10567, 10559, 10561, 10558 i
10563.

Del Grup Parlamentari VOX, secció 20, al programa 714B,
foment del sector agropecuari, 10096.

Grup Parlamentari MÉS per Mallorca , secció 20, al
programa 571C, gestió d'espais naturals, 10196; al programa
571D, conservació i millora del medi natural, 10197 i 10198;
al programa 571F, espècies silvestres, 10180; al programa,
714B, foment del sector agropecuari, 10135; al programa
718A, recursos marins i ordenació del sector pesquer, 10189 i
10199.

Del Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, secció 20,
programa 571B, educació ambiental, 10406; al programa 571C,
10440; al programa 711A, direcció i serveis generals de la
Conselleria d'Agricultura, Pesca i Medi Natural, 10444;
empresa IBANAT, 10391, 10431, 10432, 10433, 10434,
10436, 10437, 10439 i 10443; empresa FOGAIBA, 10410 i
10441.

Del Grup Parlamentari Mixt, Unides Podem, secció 20, al
programa 711A, direcció i serveis generals de la Conselleria
d'Agricultura, Pesca i Medi Natural, 10323. 

No hem donat temps que arribi tothom, però així i tot els
demanaríem quines substitucions es produeixen.

Pel Grup Parlamentari Popular?

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:   

Sí, Sra. Presidenta, Salomé Cabrera substitueix Antoni
Marí. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies.

LA SRA. POCOVÍ I SAMPOL:

Margalida Pocoví, Sebastià Mesquida.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup VOX?

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Sergio Rodríguez sustituye a Patricia de las Heras.

LA SRA. PRESIDENTA:

Perdó, Jordi?

EL SR. LÓPEZ I RAVANALS.

Jordi López sustituye a Coia.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup MÉS per Mallorca?

EL SR. ROSA I GASPAR:

Ferran Rosa substitueix Lluís Apesteguia.

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup Mixt?

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Cristina Gómez substitueix Joana Gomila.

LA SRA. PRESIDENTA:

Vendrà...? Només vostè?

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

No, estic tot sola ara.

LA SRA. PRESIDENTA:

Ah, perfecte, idò sí que ha arribat tothom..., bé, queda...
falta... D’acord.

Pel Grup Socialista?

LA SRA. RIUDAVETS I SUÁREZ:

Malena Riudavets substitueix Carles Bona.

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

Pilar Carbonero substitueix Damià Borràs.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies. Per a la defensa conjunta de les esmenes,
per un temps de deu minuts, per part del Grup Parlamentari
Socialista, té la paraula la Sra. Riudavets.

LA SRA. RIUDAVETS I SUÁREZ:

Moltes gràcies, presidenta, bon dia, senyores i senyors
diputats. Centraré la meva primera intervenció en l'explicació
i defensa de les 20 esmenes parcials presentades pel Grup
Parlamentari Socialista als pressuposts de la Conselleria
d'Agricultura, Pesca i Medi Natural per al 2024.

Respecte de l'esmena a la totalitat de la secció 20, aquesta
sorgeix per mor de la preocupació que tenim sobre la
distribució del pressupost, la falta d'equilibri i una disminució
significativa en les assignacions destinades a l'agricultura, la
ramaderia i el desenvolupament rural. Observam, per altra
banda, una reducció en les assignacions per als recursos marins
i l'ordenació del sector pesquer, que també ens preocupa.

Aquests arguments justifiquen també les nostres esmenes a
la totalitat presentades a l'IBANAT, al FOGAIBA i a l’IRFAP
i al COFIB.

A continuació detallaré les nostres esmenes parcials.
Presentem les esmenes 10557 i 10570 per a la gestió d'espais
naturals i advocam per a l'adquisició de finques d'interès
general en destinar 8 milions d’euros per contribuir a la
preservació d'ecosistemes únics i àrees en perill d'extinció. A
més proposem una mesura per a la preservació de la posidònia
i assignam recursos per a una aplicació per a la supervisió del
fondeig i així supervisar la protecció d’aquest ecosistema marí. 

Així mateix, en relació amb la conservació i millora del
medi ambient, cercam assignar més recursos per protegir la
biodiversitat i els ecosistemes locals, i augmentam la partida
destinada al control de les espècies invasores especialment a
Eivissa i Formentera, segons reflecteix la nostra esmena 10569.

Per altra banda, consideram de summa importància la
qüestió dels regadius, per la qual cosa hem proposat una
esmena per establir una assignació de 950.000 euros destinada
al suport i gestió de les comunitats de regants. Això cerca
proporcionar una perspectiva a llarg termini orientada cap a un
futur més sostenible en aquest aspecte. 

Així mateix, consideram fonamental que els productors
rebin un preu just per als seus productes i evitar pèrdues, per
això al programa 711A establim mesures per garantir un preu
equitatiu per a agricultors i ramaders, mitjançant la proposta de
posar en marxa l'observatori de la cadena alimentària i
augmentar la dotació per a l'Observatori de Preus, 234.000
euros.

En relació al programa 714B, per al foment del sector
agropecuari, advocam per assignar més pressupost per enfortir
l'estructura i integració de les cooperatives agroalimentàries,
fins a 2 milions d'euros, i impulsar així l'economia social. A
més, cerquem  fomentar la igualtat de gènere i generar beneficis
econòmics i socials mitjançant una esmena per a la promoció

de la incorporació de dones al sector primari, amb 300.000
euros, corresponents a l’esmena 10565.

També proposem augmentar el finançament per a recerca i
formació agroalimentària i pesquera en incrementar la
transferència a l’IRFAP per a diversos programes com..., bé,
just és aquesta que us hem donat en mà, que, per un error a
l’hora de transcriure-la, només va sortir el primer programa i
aquests programes són: el programa de cria i selecció d’abelles
reines, la incorporació de partida de gestió de bancs de
germoplasma de les Illes Balears, llavors, el Programa
d'experimentació agrària a finques col·laboradores, incrementar
la partida del programa de manteniment de les plantacions de
cultius llenyosos i herbacis, incrementar la partida de doctors
i becaris per a projectes, una nova partida del laboratori i estudi
en col·laboració amb el sector pesquer i incrementar la partida
als serveis d'anàlisis de terra, foliars i aigua.

Així mateix, en aquest mateix programa, hem presentat una
esmena d’1.450.000 euros per donar suport al pla PROVILAC.
Som conscients que aquesta setmana s’ha ratificat i la
conselleria s'ha compromès a donar continuïtat a aquest pla
fonamental per al sector lacti menorquí. No obstant açò,
mantenim l'esmena per assegurar l'ajuda, ja que és crucial per
donar suport als ramaders i garantir un preu més just.
Lamentablement, el recent tancament de La Payesa i els seus
efectes negatius en el sector ramader i lacti de Menorca ens
recorden la urgència d'aquesta mesura. 

I per concloure aquest programa, proposam una esmena per
a bioseguretat en sanitat animal i vegetal i cream una partida
finalista MR044 per a centres de neteja i desinfecció.

Quant al programa de polítiques alimentàries, consideram
vital el suport a la producció local per protegir la labor
indispensable dels nostres agricultors, ramaders i pescadors,
per açò presentam mesures associades al suport i promoció del
producte local per a la seva definició i per a les estratègies que
afavoreixin l’alimentació saludable i sostenible associada a
aquest producte local.

Com a punt final, presentam la possibilitat d'augmentar els
recursos per al sector pesquer. Els nostres pescadors exerceixen
una labor summament responsable per la qual cosa necessiten
comptar amb un major suport, per tant, presentam esmenes per
augmentar les ajudes a les confraries de pescadors, 1 milió
d'euros, així com ajudes per a la compra de la primera
embarcació destinada a joves, per a la seva formació, per a
iniciatives de descarbonització i per fomentar la pesca
sostenible. 

I, finalment, el suport al Pacte Blau, 4 milions d'euros per
a una economia blava i sostenible, i l'augment d'ajudes a
l'agricultura ecològica, 1 milió, i donam suport així a un sector
estratègic en pràctiques sostenibles. En l'actualitat, el sector
ecològic experimenta avanços significatius, impulsat per
diverses directrius europees que ens han marcat metes
ambicioses, com la de destinar almenys el 25% de la superfície
agrària a l'agricultura ecològica. Això justifica un major suport
per arribar a aquest percentatge. 
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En resum, aquest conjunt d'esmenes cerca corregir les
mancances que ens han semblat que, sota el nostre punt de
vista, presenten els pressuposts de la secció 20, en assegurar un
enfocament més just, sostenible i equilibrat per al futur del
sector agrícola, pesquer i del medi natural a les Illes Balears.

I amb aquests mateixos arguments, votarem a favor
pràcticament de totes les esmenes del Grup Parlamentari MÉS
per Mallorca, MÉS per Menorca i del Grup Mixt, Unides
Podem, que argumentarem a la segona intervenció. 

Gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Riudavets. Pel Grup Parlamentari VOX té la
paraula el Sr. Rodríguez, per un temps de deu minuts.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Muchas gracias, Sra. Presidenta. Lo primero de todo,
quisiéramos destacar y valorar el trabajo del conseller de
Agricultura. El conseller de Agricultura es el único conseller de
este Gobierno, que nos ha llamado motu proprio para darnos a
conocer su presupuesto, nos lo explicó detalladamente en una
sesión maratoniana, porque además la Conselleria de
Agricultura tiene más siglas que la OTAN, o sea que a veces no
es un tema suficientemente sencillo, sobre todo para los
neófitos; despejó las dudas que teníamos con respecto a una
serie de puntos y nos explicó cómo estaban reflejados estos
puntos, que a nosotros nos inquietaban en las diferentes
partidas. Es por todo ello que nosotros presentamos una única
enmienda en esta sección, una enmienda que también estuvo
tratada con el conseller de Agricultura.

Pensamos que esta es la manera adecuada de negociar y
pactar unos presupuestos, dar una explicación profunda a
quien, en teoría, debe apoyarlo. Por todo ello, nosotros solo
defenderemos esta enmienda, que son unas ayudas para el
fomento del relevo generacional, en un plan plurianual.
Pensamos que es muy importante el relevo generacional en el
sector agrícola, de hecho, no solo lo pensamos nosotros, por
eso espero el apoyo, incluso de los grupos que están en la
oposición, porque en su momento también ellos siempre han
destacado la importancia de este relevo generacional. Lo hizo
con especial incidencia en la legislatura pasada, por ejemplo,
MÉS per Mallorca, con lo cual también esperamos el apoyo a
esta enmienda por parte de este grupo.

Y realmente poco más tengo que decir, más que de nuevo
agradecer al conseller sus explicaciones, porque pensamos que,
una vez analizado en profundidad, este es un presupuesto
eficaz, racional y que es fruto del profundo conocimiento que
el conseller tiene de este sector.

Gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sr. Rodríguez. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula el Sr. Rosa, per un temps de deu minuts.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltíssimes gràcies, Sra. Presidenta. En primer lloc, jo
lament que almanco al nostre grup parlamentari el conseller no
ens hagi cridat especialment, per explicar-nos de manera
individual el seu pressupost. Tot i així, hem pogut fer una
llegida profunda del document, va comparèixer aquí a
explicar-ho el conseller i vàrem tenir oportunitat de fer-li
determinades qüestions.

Hi ha qüestions que ens preocupen, particularment, com
pugui ser l'adaptació del principal repte que té la pagesia a dia
d'avui, que és el canvi climàtic, la poca disponibilitat de
recursos hídrics, la poca pluja que hi ha a dia d'avui, fins i tot
aquells cultius de secà, tenen dificultats per sobreviure, i no és
només que tenguin poca aigua, sinó que, a més a més, el
malbaratament complet de les temperatures, tant a l'estiu com
a l’hivern, fa que ara, per exemple, veiem com hi ha arbres de
fulla caduca que tornen brotar i, per tant, no tendran forces, o
no tindran l'energia suficient com per treure fruit a la
primavera. Per tant, veiem amb preocupació aquesta qüestió i
veiem que la Conselleria d'Agricultura i Medi Natural no ha
previst..., no sé si és per aquest motiu, que va fer reunir el Grup
VOX, que és un ferm defensor que el canvi climàtic no deu
impactar a l’agricultura, que existeix, però que no impacte a
l’agricultura, i no sé si és per això que els va convocar. 

Sigui com sigui, a nosaltres ens preocupa també, perquè el
conseller va plantejar que el sector agrícola, el sector primari
havia de ser un sector rendible, i estam completament d'acord
que ha de ser rendible i ha de ser un sector viable
econòmicament, però fa just 20 minuts hem debatut, hem votat
dues esmenes nostres, que van justament en la línia del foment
de la millora de la comercialització dels productes del sector
primari, i el que hem vist ha estat un vot negatiu per part del
partit que dona suport al Govern i del partit del Govern. 
Per tant, a mi em preocupa, perquè com volem fer rendible
l'activitat agrícola si no som capaços de comercialitzar-lo o no
fomentam la seva comercialització?

Així mateix, veiem mancances en qüestions bàsiques, vull
dir, per exemple, la Direcció General de Pesca, un dels
problemes principals que té i que hi estam d'acord,
pràcticament, tots els grups, és el furtivisme, i té unes
incapacitats estructurals per fer inspecció i sancionar aquestes
actuacions. Nosaltres el plantejament que fem, i li vàrem
estendre la mà al conseller, en aquesta mateixa línia, és que
calia reforçar la capacitat de l'administració per inspeccionar el
furtivisme i poder sancionar-lo, perquè és una qüestió difícil i
controvertida, però que si no ens hi posam a principis de
legislatura, tots sabem que el pes polític d’obrir determinats
sancionadors a finals de legislatura, pot pesar, o pot ser més
controvertit. Per tant, en aquest sentit, nosaltres animam que hi
hagi un consens que tots estam en contra del furtivisme i que,
per tant, s'ha de reforçar l'estructura de la Direcció General de
Pesca.

Així mateix, ens preocupa que hagi desaparegut del
pressupost, la dotació de la brigada d'Es Trenc, un parc natural
sense brigada, no sabem quin tipus de parc natural vol fer el
conseller, no sé si és perquè el dia de demà, volem carregar-nos
el PORN i que hi hagi camps de polo, o altres tipus d'activitats.
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Però, en qualsevol cas, creiem que una de les esmenes és que,
efectivament, hi ha d'haver una brigada al parc natural. 

Una altra esmena que hem incorporat, té a veure amb el
Jardí Botànic de Sóller, és una fundació dependent d’aquesta
conselleria i que té uns problemes estructurals a nivell
d'eficiència energètica i que això suposa unes sobre factures de
costs, i, bé, doncs hem fet una esmena molt petita, amb 23.000
euros, però que són les necessitats que té per adaptar les  seves
instal·lacions, i que és una cosa relativament fàcil de trobar els
recursos, però que si no estan prevists en els pressuposts,
difícilment hi podrà fer front el Jardí Botànic a aquesta qüestió.

Ja entrant en altres qüestions, abans de les eleccions vàrem
acordar tots els grups parlamentaris, almanco els que creiem en
la ciència, la necessitat de protegir la mar balear i ens vàrem
posar d'acord en un Pacte blau balear, que va proposar la
Fundació Mar Illes. I a nosaltres ens preocupa que la
Conselleria de Medi Natural no posi mesures en aquesta línia,
perquè si ens hem compromès abans de les eleccions a fer unes
determinades coses, el lògic seria executar-les o preveure-les en
els pressuposts, ni que siguin els primers, sinó difícilment es
faran al llarg al llarg de l’any. Nosaltres hem proposat algunes
de les esmenes que ha proposat a tots els grups parlamentaris
la Fundació Mar Illes, com pugui ser la creació d'una línia
d'ajudes per a postdoctorals, per a investigacions postdoctorals,
perquè creiem que precisament l'ecosistema de recerca és
important. Jo record que en un debat amb el Sr. Mateo, que
parlàvem de la necessitat de captar i retenir el talent dins el
nostre ecosistema de recerca. Precisament, hi ha una línia
d'ajudes per a la recerca postdoctoral és important. Sabem que
tenim un IMEDEA, tenim uns SOCIB i, a més a més, està
prevista la futura creació de la Facultat de Ciències de la Mar,
creiem que pot ser una oportunitat per retenir i captar talent en
aquesta línia. De la mateixa manera preveiem una partida de
100.000 euros per al seguiment d'espècies i hàbitats marins,
particularment aquells que són més vulnerables. Igual que el
manteniment del telèfon de vigilància de la mar durant tot
l’any. 

A més a més d'aquestes qüestions que sí afecten directament
aquesta secció pressupostària, veiem amb una certa
preocupació el rodillo que es va aplicar a la secció
pressupostària de Turisme. Nosaltres hem fet esmenes
d'afectació a l’impost de turisme sostenible, de qüestions,
algunes de les quals s'han aprovat per unanimitat a la Comissió
d'Economia, fa un mes i 10 dies, vull dir, el Sr. López i
Ravanals, era qui ho defensava en aquell moment, com eren les
ajudes de manteniment del paisatge, es va aprovar per
unanimitat fa un mes i 12 dies, dia 2 de novembre, i, en canvi,
es vota en contra en comissió. Jo esper que això es pugui
incorporar al llarg del plenari, perquè no té cap sentit que ens
posam d'acord en comissió, però a la mínima que hem de fer
una mesura que realment ens compromet, aquí ja no hi estam
d'acord, sabent que, a més a més, el conseller va dir que hi
estava d'acord, és a dir, per tant jo no entenc el rodillo.

Igual que tampoc no entenc el rodillo quan el conseller va
plantejar la necessitat d'actuar en matèria de biomassa, que veia
amb bons ulls la possibilitat de destinar doblers de l'impost de
turisme sostenible a la inversió en matèria de biomassa, per
poder conformar un sector econòmic de la biomassa que està

completament desaparegut a les Illes Balears, vull dir que
vàrem proposar una esmena de 2 milions d'euros, precisament
per donar suport a la conformació d'aquest sector econòmic. El
conseller, en principi, va dir que ho veia bé, però, bé, en
comissió, quan parlam de la secció de Turisme, idò rodillo una
altra vegada i la varen tomar. Jo esper que en plenari es pugui
aprovar.

De la mateixa manera vàrem proposar una esmena en
matèria del foment de la circularitat del sector vinícola. El
sector vinícola té dos problemes en matèria de circularitat: un,
què em fem dels sarments? Veiem experiències d'altres regions
vinícoles, com pugui ser La Rioja alabesa, que han adaptat
calderes de biomassa per aprofitar els sarments i les han
dissenyades de manera, gràcies, per exemple, a l'Agència Basca
d'Energia, les han adaptades perquè es puguin aprofitar en el
procés industrial i, per tant, es pugui tancar el cercle dins el
mateix procés industrial i es pugui aprofitar la calor amb crema
dels sarments, perquè ara mateix els tiren, o els cremen i,
simplement no aprofiten la calor i, per tant, bé, és una línia
ajudes que podria venir bé.

I l’altre és la qüestió de les botelles, veiem com a les Illes
Balears hi ha més de 50 bodegues, més de 50 cellers que ja
tenen una vocació de fer servir botelles, una circularitat amb les
botelles, que l'únic que falta és un sistema de rentat d'aquestes
botelles, i que, per tant, fan falta o bé unes ajudes o un estímul
públic perquè això pugui sorgir.

En això també es va votar en contra, jo esper que es pugui
incorporar durant el plenari, i crec que és una qüestió en la qual
potencialment hi podem estar d'acord.

Així mateix, hem vist, amb preocupació, qüestions, com el
centre d'interpretació de Can Fasser, que és una reivindicació
històrica de l’Ajuntament d'Andratx, que ara governa el Partit
Popular, també hi han votat en contra; per tant, crec que és
important el Centre d'Interpretació del Parc Natural de Sa
Dragonera.

 Moltíssimes gràcies.

(El Sr. Vicepresident substitueix la Sra. Presidenta en la
direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Diputat. Per part del Grup Parlamentari Mixt,
té la paraula la Sra. Gómez, per un temps de deu minuts.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sr. President. Bé, el primer que hem de dir és que,
des d'Unides Podem, consideram el sector agrícola, ramader i
pesquer sectors estratègics, com bé saben vam tenir la
Conselleria d'Agricultura la legislatura passada, i no és casual
que sol·licitàssim gestionar aquesta àrea, perquè consideram
que és un sector estratègic per molts de motius.

En primer lloc, les polítiques de sobirania alimentària no
són una moda, són una necessitat, ara mateix, el producte local
que consumim té percentatges baixíssims, la qual cosa significa
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que estam sempre en funció de l'arribada d’aliments de fora de
les Illes. No és un no voler consumir productes que venguin de
fora, en alguns temes és quasi impossible prescindir-ne, abans
que ningú no ho digui, no tenim cafè, no pretenem posar-nos a
conrear cafè, però és una evidència, i durant l'època COVID va
quedar palès que no podem estar pendents que tota
l'alimentació que consumim arribi de fora.

Què succeeix? Per exemple, a Menorca tots els intents
especulatius del camp, gràcies als PTI s'han pogut mig aturar,
perquè el que es demana és que tot el tema turístic, relacionat
amb l’agricultura, siguin com rendes afegides a les rendes
pròpiament producte de l'agricultura i de la ramaderia. Açò s'ha
aconseguit amb normativa del pacte de progrés, no tothom hi
està d'acord, de fet, bé, està sempre en aquell parany que sigui
canviada la normativa. Entenem que si la normativa canviés i
es permetés una “turistificació” o una “residencialització” del
camp, el que arribaria seria la immediata desaparició del camp.

Vull recordar, per exemple, que és la pagesia a totes les illes
a qui hem d’agrair la conservació del paisatge, sens dubte,
sense la pagesia totes aquestes imatges bucòliques, que
s’utilitzen també com a producte turístic, serien del tot
impossibles.

Què pensam? És clar, si arriba un moment en què no tenim
terra per conrear, perquè s'ha venut, s'ha venut a inversors
foranis, crec que estam... Menorca potser es troba en una
situació, encara, jo diria que privilegiada, des del punt de vista
de no “residencialització” i no “turistificació” del camp, però
veiem com la resta d’illes ja són illes urbanitzades, la qual cosa
demostra que el tema agrícola perd pes i que s'utilitza el camp
per a d’altres usos; és clar, pensam, des d'Unides Podem, que
el que hem de preservar és tenir un mínim de terres que siguin
públiques i que, per tant, es puguin donar, òbviament, amb
licitacions, de forma correcta, però defensam que hi hagi banc
públic de terres, perquè, sense un banc públic de terres no
podrem preservar, ni que sigui amb mínims, aquesta gran
pressió urbanitzadora “residencialitzadora” i “turístificadora”
a què el camp es veu sotmès a totes les illes.

I d’aquí aquesta esmena, hem presentat una única esmena,
la 10323, per import de 3 milions d'euros, que, concretament,
és adquisició d'un lloc i generació de banc públic de terres per
a estratègia de sobirania alimentària. L’important és el banc de
terres, el llocs és perquè, bé, d'alguna manera necessites un
casat principal per gestionar aquests banc de terres. 

És ver que vam fer aquesta esmena pensant en Menorca,
però pensam que és una proposta que seria replicable a totes les
illes. De fet, hem vist proposta, si no m'equivoc, del Partit
Popular i d'algun altre partit, que aposten per comprar un lloc
a Menorca, concretament Sa Roca, hi havia una proposta de
compra; vull dir que pot resultar sorprenent que nosaltres ara
vinguem aquí amb la proposta de comprar un lloc, però vull
recordar que no estam tot sols amb la compra d'edificis al
camp. Però que l’aposta important és la del banc de terres.

I tampoc no hem d’oblidar que si pretenem la diversificació,
per una banda, hi ha el tema de la sobirania alimentària, que
està absolutament lligada als designis de neutralitat climàtica
perquè tot el que consumim d'aquí evita despesa de

combustibles fòssils, que són inevitables en tema del transport.
Però és que nosaltres anam més enllà, nosaltres pensam que els
productes de Balears tenen prou qualitat com per ser un sector
estratègic de generació d'economia. I què succeeix? Que els
inversors que vénen de fora i que, fins i tot, gràcies a
mecanismes com el del PTI, que fins i tot aposten per conrear,
el que succeeix és que aposten per determinats productes, com
són l’oli, com pot ser el vi, el formatge, òbviament, i, és clar,
hauríem d'anar més enllà d'aquests productes, que ara mateix
són importants, però que, d'alguna manera es quedarien en curs.
I aquesta aposta pel sector estratègic ha fet que apuntéssim cap
a aquesta esmena.

Vull recordar, també, que el Consell d'Agricultura s'ha
compromès amb el sector ramader, a prorrogar, com a mínim,
un any més les ajudes del PROVILAC, és ver que demana a la
pagesia que faci un esforç de modernització. Bé, la pagesia fa
tot el que pot, és a dir, quan un no es modernitza és perquè tal
vegada no pot.

I no sé si se m'acaba el temps, Sra. Gómez, perquè he vist
que em mirava, i no sé si era pel tema del temps?

(La Sra. Presidenta reprèn la direcció del debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

No, crec que són 6 minuts que du ara.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

D’acord. Doncs, simplement, bàsicament és açò, com que
tindré segon torn, ja em pronunciaré sobre el posicionament
respecte de la resta de partits.

Les esmenes de MÉS Menorca es donen per defensades per
elles mateixes, amb el text que consta.

Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Pel fixar posició a favor o en contra,
té la paraula la Sra. Cabrera, pel Grup Parlamentari Popular,
per un temps de deu minuts.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Gracias, Sra. Presidenta, buenos días, señoras y señores
diputados. Debatimos en esta comisión hoy las enmiendas
presentadas por los diferentes grupos políticos a los
presupuestos de la comunidad de 2024, en cuanto a la
Conselleria de Agricultura, Pesca y Medio Natural y sus
organismos afines.

Ya dijimos durante la comparecencia del conseller, respecto
a las enmiendas, que, efectivamente, considerábamos que se
daba respuesta y previsión a los grandes retos que tiene
Baleares en materia de agricultura, pesca y medio natural; retos
que pasaban por trabajar por la competitividad de las
explotaciones, por combatir la falta de relevo generacional, por
la modernización, la formación, por la agilidad en las ayudas,
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o por una mejor gestión, cosas todas ellas, que resultan clave
para conseguir esa rentabilidad de las explotaciones, que es por
donde finalmente pasa todo, y yo creo que todos los grupos, en
ese sentido han hecho mención a lo mismo. 

A esta sección se han presentado un total de 48 enmiendas,
de las cuales 6, son a la totalidad del Grupo Socialista, con las
que no podemos estar de acuerdo, como decimos, puesto que
tenemos desde nuestro punto de vista, un presupuesto con
políticas y medidas reales y que también conlleva una parte
continuista muy importante, como así ya se explicó también
durante la comparecencia, que lo que hace es dar estabilidad a
todas esas políticas que requieren de esa progresión en el
tiempo. 

Un presupuesto que aborda temas importantes y que, a
modo de recuerdo y como parte de la explicación de nuestro
sentido de voto, quisiera relacionar: actuaciones como
promover la incorporación de la mujer al sector alimentario, el
plan estratégico para la ganadería balear, que hemos visto que,
por fin, se recoge con una serie de actuaciones específicas y
con una partida presupuestaria importante, de 1,5 millones, una
apuesta clara que yo creo que todos estaremos de acuerdo.

Un impulso también a la comisión de respuesta y
adaptación al cambio climático. Precisamente a petición de los
agricultores, como ser hacía mención desde MÉS per Mallorca.

El programa PROVILAC, que nos preocupa especialmente
a los menorquines y así se ha trasladado. Entendemos que está
claro que hay una voluntad de continuidad, que hay una partida
en el presupuesto específica para las ayudas. Lo que también es
cierto es que hay una necesidad de adaptación a las nuevas
circunstancias, que ya no son unas circunstancias críticas, que
era donde se enmarcaba el PROVILAC en su momento, como
todo el mundo sabe, y que ese trabajo se hará conjuntamente
con el sector, para llegar a la mejor opción, a la mejor
respuesta.

También apoyo a la competitividad de las cooperativas
agroalimentarias y de las SAT. Ayudas a las paradas
temporales obligatorias, a las barcas de pesca de arrastre, que
sabemos que se han restringido nuevamente, pero que todo esto
también viene cubierto y hay previsión para ayudas de los
fondos FEMPA a este efecto. 

También respecto a la agricultura ecológica, con un mayor
esfuerzo para que ninguna explotación quede sin ayuda,
planificando para 5 años, 15 millones de euros o 3 millones, es
decir, 3 millones por año y con una cofinanciación de 9,3
millones, es decir, un mayor esfuerzo presupuestario de lo
establecido.

También hablamos de bienestar animal, con incrementos de
un 1 millón de euros. Un impulso a la estrategia de la
promoción del producto local, que, en este sentido, creo que
también todos estaremos de acuerdo.

Políticas de regadío, pasando de 4,5 a 7,7, con actuaciones
necesarias, que se demoraban en el tiempo. Y además la
previsión para nuevos espacios naturales, que también es una
inquietud de los grupos políticos que estamos hoy aquí y una

parte muy importante para la gestión también. Además, del
esfuerzo en conservación, prevención y campaña contra
incendios forestales. 

Dicho todo esto, sirva un poquito este recordatorio, como
apunte para justificar nuestro voto en contra de las enmiendas
a la totalidad del PSOE. 

En segundo lugar, y en cuanto a las enmiendas parciales que
tenemos un total de 42, es decir el resto, nuestro sentido de
voto en comisión, como ya han dicho otros compañeros, no ha
de ser necesariamente el mismo que en pleno, nuestra intención
es poder llegar al mayor consenso posible en todos los ámbitos
y lógicamente este es uno más. Como es normal, el Grupo
Popular votará, como ya he dicho, respecto a la totalidad. 

Por otro lado, en cuanto a las parciales, tenemos las
formuladas por el Grupo Socialista, que son 20 enmiendas, de
las cuales la mayoría hemos de decir que ya está recogido en
los presupuestos, como la 10564, de apoyo a las cooperativas;
como la 10565, programa del impulso de mujeres al sector
primario; la 10554, de definición del producto local; la 10566,
de ayudas a las cofradías de pescadores; la 10567, mejora de
ayudas a la agricultura ecológica; la 10559, de ayudas para la
primera compra de primera barca de jóvenes pescadores; o la
10563, de ayudas a pescadores por las paradas obligatorias que,
como ya he dicho, esto ya se recoge. En la 10557, para la
compra de espacios naturales, que también insisto, está
recogida; o la 10569, sobre la preocupación respecto de las
serpientes invasoras de Ibiza y Formentera. 

Algunas de las que se proponen, que no he citado,
simplemente ya están en funcionamiento, son temas que ya
están en funcionamiento. Y vemos también varias que, o no
proceden, o son competencia de otras consellerias,
independientemente de que en esas consellerias, sí que se
atienda la petición que se hace en la enmienda. Esto en cuanto
a las del PSOE. 

En cuanto a las de MÉS per Mallorca, tenemos un total de
7, de las cuales 3 entendemos, ya están recogidas en los
presupuestos, como la 10180, de ayuda a la Fundació de Jardí
Botànic; la 10189, para el estudio de especies y hábitats
marinos, que se recoge por un importe mayor; o la de 10199, de
refuerzo de la inspección pesquera, que también se recoge. De
las cuatro restantes, dos no están previstas en estos momentos
llevarlas adelante, digo en estos momentos, y la 10198 es
competencia de la Conselleria del Mar.

Finalmente, la 10135 tampoco compete a Agricultura. En
este sentido, que hace una mención especial al tema de cargos
públicos, no entendemos muy bien aquí este canje, pero, bueno,
no creemos que esto sea un tema específico para tratar aquí.
Pero vamos, le recuerdo que este equipo de gobierno ha hecho
una rebaja de un 1 millón de euros en esta legislatura, en cuanto
a cargos públicos. 

En cuanto a las enmiendas de MÉS per Menorca, son un
total de 14, de las cuales 6 ya las vemos recogidas en los
presupuestos, como, por ejemplo la 10406, en cuanto a la
partida para educación ambiental; la 10440, para planes de
gestión para zonas marinas de Xarxa Natura; las 10391, con
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esto que comentaba la Sra. Gómez, la compra de la finca Sa
Roca, que he de decir que es un tema forestal, no sé si tiene
mucho que ver con lo que ha dicho usted, es un tema forestal;
la 10436, para el seguimiento de especies y hábitats marinos
vulnerables, enmienda que coincide también con la presentada
por MÉS per Mallorca, a lo que ya se destinan, quiero decir,
180.000 euros, con lo cual supera la partida que ustedes
solicitan. Y otras, como la 10431, de ampliación de la Reserva
Marina de Palma, decir en este sentido que es una reserva
pesquera, que son aguas interiores, que hasta hoy no se tiene
noticia de esa reivindicación y que, lógicamente, la cofradía no
la ha solicitado, pero que sí lógicamente se produce, se trataría.
En cuanto al parque natural de Cabrera. Efectivamente, es
competencia del Estado. La 10434, para seguimiento de usos
y beneficios de los espacios marinos protegidos, este es un
tema que he de decir que ya se hace, personal de los espacios,
ya lo sabrán ustedes mejor que yo, hacen el censo de usos,
barcas, pesca, recreo y buceadores. También vemos algunas
que no son competencia de la conselleria que nos ocupa, sino
de la Consellería de la Mar, como la 10433...

(Remor de veus)

... -yo sé que no es muy divertido, pero vamos. Sra. Presidenta,
que me despisto, no por usted. 

Vigilancia del mar, 10437, de vías costeras para deportes
acuáticos; o la 10439, de restauración de vallas. Hemos de
decir, insisto que no se incluya en la conselleria competente. 

Finalizando, la enmienda de Unidas Podemos, de compra
de banco de tierras para la soberanía alimentaria. Usted sabe
perfectamente, porque la consellera anterior era de su partido,
que se está trabajando desde hace ya tiempo, no de ahora, junto
con otras comunidades autónomas y con el Estado,
precisamente en esa línea, en foros, en comisiones, en mesas,
para tomar las mejores decisiones, que no sea una cosa
circunscrita única y exclusivamente a Baleares, sino que sea
una cosa que pueda emanar y pueda tomarse en el resto de
España. Y que los acuerdos que emanen de este trabajo, serán
los que se tomen en ese sentido, de la compra o no compra de
los bancos de tierra. 

Finalizo. En cualquier caso y para mejor estudio, para la
posible aceptación en el pleno de algunas enmiendas, hoy
haremos un voto en contra del Grupo Socialista, de MÉS per
Mallorca, de MÉS per Menorca y Unidas Podemos. Y
votaremos a favor de la enmienda del Grupo VOX, la 10096,
referida al relevo generacional, que efectivamente, entendemos
que también sigue siendo, igual que los demás, un tema
importante. 

Muchas gracias, Sra. Presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sra. Cabrera. Y disculpe, que tenemos algunas
dudas, lo siento. En torn de rèplica té la paraula la Sra.
Riudavets, del Partit Socialista, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. RIUDAVETS I SUÁREZ:

Moltes gràcies, presidenta. Bé, en aquesta segona
intervenció explicarem breument la nostra intenció de vot
respecte de les esmenes de la resta de grups. Abans també he de
comentar que a nosaltres tampoc no ens va telefonar el
conseller, el Sr. Simonet, per explicar-nos el pressupost, a mi
m'hagués anat molt bé, perquè una explicació, m’ha costat, però
no li tenim en compte, i és ver que reconeixem els seus amplis
coneixements en el sector i agraïm la tasca de la seva
conselleria en la realització d'aquests pressuposts.

Respecte de la consideració que han fet la resta de grups,
sobretot el Grup Parlamentari del PP respecte de les nostres
esmenes, doncs, esperam que si no són acceptades ara,
s'aprovin en el Ple, ja que, com molt bé han dit, algunes ja estan
reflectides, encara que nosaltres demanam un augment, són
afectacions i, per coherència, suposam que es podrien aprovar
almanco al Ple.

Respecte de la resta d'esmenes de la resta de grups, pensam
que la implementació d'un programa de contractes
postdoctorals en conservació marina té beneficis substancials,
tant per a l'avanç de la ciència com per a la promoció de
pràctiques i polítiques ambientals sostenibles. Per açò, donarem
suport a les esmenes 10196 i 10197.

Igualment donarem suport a la 10198, perquè va en la
mateixa línia d'una esmena que nosaltres també hem presentat
per a la protecció de la posidònia. I votarem a favor de la
10180 perquè ens sembla una inversió coherent i estratègica
per promoure la sostenibilitat i l'eficiència en el funcionament
de la Fundació Jardí Botànic de Sóller. 

Donarem suport a l’esmena 10189 perquè demostra un
compromís en la preservació de la biodiversitat marina, i el
mateix amb la 10199, perquè reforçar la inspecció és
fonamental per garantir que les pràctiques pesqueres siguin
sostenibles a llarg termini.

Per altra banda, compartim la importància de l'increment de
la transferència al Consell Insular de Menorca per al programa
d'educació ambiental i de l'increment per al disseny de plans de
gestió i processos participatius de les zones marines de la
Xarxa Natura 2000, de l’esmena 10440.

Per altra banda, donarem suport a totes les esmenes
presentades a l'Institut Balear de la Natura, perquè poden ser
una estratègia efectiva per donar suport a les seves funcions
essencials i millorar els seus recursos i contribuir al maneig
sostenible dels recursos naturals de les Illes Balears. Són les
esmenes del Grup Parlamentari MÉS per Menorca.

També donarem suport a les seves esmenes al FOGAIBA,
perquè poden jugar un paper fonamental en l’enfortiment i el
desenvolupament sostenible del sector agrícola i pesquer a les
Illes Balears, en assegurar la seva resiliència i contribuir al
benestar econòmic del sector, com donar suport a la bonificació
del transport i a la gestió eficient dels residus dels escorxadors
de Maó i Ciutadella, que és fonamental per garantir una
indústria més sostenible, segura i respectuosa amb el medi
ambient. 
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Respecte de l'esmena 10323, votarem a favor d'aquesta
perquè la disponibilitat de terres a través d'un banc públic per
fomentar pràctiques agrícoles, sostenibles i ecològiques hi 
estam d'acord, això podria suposar el suport a agricultors locals
que adopten mètodes respectuosos amb el medi ambient en
provocar la salut del sòl, la conservació de l'aigua i la
biodiversitat. 

Així que, moltes gràcies, presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Riudavets. Sí que li demanaria, el Grup
Parlamentari Socialista ha presentat una proposta de
modificació d’una de les esmenes que m'agradaria que explicàs
la Sra. Riudavets, perquè s'ha d'acceptar de manera..., per
unanimitat, és a dir, per part de tots els grups, perquè es pugui
incorporar.

LA SRA. RIUDAVETS I SUÁREZ:

Sí, hi va haver un error a l'hora de transcriure-la i a la
motivació, és l'esmena deu mil..., ai, no la trob. No trob el...,
ah!, perquè no està registrada, perdó. Bé, hi va haver un error
de transcripció i únicament és que sortia només el primer
programa i haurien de sortir els sis següents; a més del
programa de cria i selecció d'abelles reines, la resta. 

LA SRA. PRESIDENTA: 

Citaríem el número, 578...

(Se sent una veu de fons que diu: “no, 68; la 10568")

10568, com ha explicat la diputada, el primer..., només surt
la motivació al primer punt en lloc de la resta de punts. No és
una modificació substancial, però perquè es pugui fer, doncs,
hi ha d’haver aprovació per part de tots els grups. Qualcú s'hi
oposa? Gràcies. 

LA SRA. RIUDAVETS I SUÁREZ:

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Es tendrà en compte. Pel Grup Parlamentari VOX té la
paraula el Sr. Rodríguez, per un temps de cinc minuts.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sra. Presidenta. Con toda brevedad, porque por lo
visto hemos tenido aquí hoy un problema de celos con si nos ha
recibido o no el Sr. Conseller. Recordarles que en la legislatura
pasada a algún conseller incluso le costaba tornar el bon día;
ya no digo reunirse con nosotros. Entonces, yo imagino que en
su momento los diferentes consellers del gobierno de la Sra.
Armengol se debieron reunir no solo con el Partido Socialista,
sino con MÉS per Mallorca, que formaba parte del Gobierno,
o con Unidas Podemos. Yo creo que forma parte de la lógica
de aquellos partidos que de alguna manera dan apoyo al
gobierno de turno. 

Yo lo que he querido destacar precisamente, y creo que
ustedes no lo han acabado de captar, es destacar precisamente
lo que ha hecho el conseller de Agricultura y que no han hecho
otros conselleres también de este gobierno al que prestamos
apoyo. 

Por otra parte, no entiendo que no den apoyo a nuestra
enmienda sobre el relevo generacional en el mundo del campo.
Supongo que su única argumentaciones es que es una enmienda
de VOX, porque otra no veo, cuando ustedes la han defendido
en el pasado; especialmente el grupo que me va a suceder en el
uso de la palabra. Pero bueno, es muy legítimo que ustedes
decidan el actuar de esta forma. 

Gracias, Sra. Presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rodríguez. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula el Sr. Rosa, per un temps de cinc minuts.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltíssimes gràcies, Sra. Presidenta. Sra. Cabrera, jo
agraesc el tarannà o la predisposició a pactar coses de cara als
plenaris. L’aprovació definitiva del pressupost crec que és
important que siguem capaços de demostrar consensos en
qüestions que són importants per a moltíssima gent, i la gent
que viu d'aquesta activitat econòmica, com és l'agricultura, la
ramaderia i la pesca, ho agrairia. A mi em sap greu, però, que
no en puguem aprovar algunes d'elles en comissió. Ho dic més
que res, i jo entenc que cadascú ha de jugar el paper que ha de
jugar, però jo som d’un grup parlamentari petit, som quatre
diputats, em toca dur quatre conselleries, i ara em passaré tot el
matí aquí perdent el temps, perquè el plantejament és que res
del que hem presentat no té importància, fins que la setmana
que ve sapiguem si s'aprova o no s'aprova la segregació
lingüística de VOX, bàsicament.

I, és clar, a mi em sap greu, si ens han de dir que les
tombaran totes, doncs, cap problema, vull dir, ja està; però crec
que no és de rebut. Però, bé, vagi per dit que li agraesc el
tarannà i la predisposició, perquè crec que hi ha qüestions que
són, vull dir, que no són partisanes, que no suposen un debat i
una confrontació ideològica i que en molts d'aspectes hi podem
estar d'acord.

En aquest sentit, nosaltres, a mi m'ha sorprès perquè
justament ha dit que hi ha coses que ja estan recollides en els
pressuposts. Jo li comentava una esmena de 23.000, que no és
una quantia especialment elevada per a un pressupost de 7.000
milions d'euros, del Jardí Botànic. Jo si he fet l’esmena és
perquè sé cert que el Jardí Botànic no té en el seu pressupost
aquests doblers per fer la inversió que necessita, que té un
pressupost, vull dir, té un pressupost de tres empreses per fer
unes millores a les instal·lacions d’eficiència energètica i que
necessita 23.000 euros suplementaris per fer-les, i que es gasta
cada mes una factura de llum que se la podria estalviar si fes
aquestes inversions. Per tant, doncs, per això he fet una esmena
que és irrisòria la quantia, però, si no, si sabés que ja està en el
pressupost, no l’hagués feta. 
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Vull dir, de la mateixa manera altres qüestions que vostè diu
que ja són als pressupostos, doncs si hi estan d’acord, les
aprovin avui, ja està. Crec, eh!, vull dir, ho dic més que res
perquè ens estalviarem temps la setmana que ve, que tots
voldrem partir ja a veure les nostres famílies i celebrar les
festes i molt millor per a tothom.

Sigui com sigui, nosaltres donarem suport a les esmenes del
Grup Socialista, creiem que en molts d'aspectes són qüestions
que són molt interessants i que van en la línia del que nosaltres
podríem defensar, qüestions com tant la compra de finques, la
lluita contra les espècies invasores, la millora i la recerca a
l’IRFAP, etc., crec que són importants, així com les qüestions
del banc de terres que planteja la Sra. Gómez, del Grup Mixt,
i altres, igual que les esmenes de MÉS per Menorca a les quals
també donarem suport.

No podrem donar suport a les esmenes del Grup Popular
perquè no n’ha presentades, no sé si és que el Sr. Simonet es
troba ungit per la gràcia divina o és que també frega la
perfecció que té el Sr. Sáenz de San Pedro, però, en tot cas, és
una llàstima, i supòs que qualque cosa es podia millorar dels
pressuposts.

Sigui com sigui, esper que es puguin aprovar les esmenes
que li hem comentat d'aquesta secció pressupostària, però
també sobretot aquelles que afecten agricultura, però que les
hem plantejades a altres seccions pressupostàries, com la
Direcció General de Comerç i l’impost de turisme sostenible,
moltes d'aquestes qüestions estan llargament reivindicades pel
sector, segurament el Sr. Simonet hi està d'acord i, per tant,
nosaltres agrairíem una predisposició per aprovar-les, per
negociar-les, per tirar-les endavant. Ja no perquè a mi em pugui
fer sentir més content o manco, sinó perquè crec que és positiu
per a tothom, vostès es podran penjar una medalla de què han
de pactat amb l’oposició i nosaltres estarem satisfets que,
almanco, una part de la feina que fem té sentit.

Crec que ens paguen precisament per a aquest tipus de
coses, per negociar aquestes qüestions.

I ja per acabar, sí he de dir que nosaltres a l’esmena 10096
ens abstendrem, no hi donarem suport, però ens abstendrem.
Per tant, el Sr. Rodríguez podrà estar satisfet, com a mínim
facilitarem la seva tramitació.

Moltíssimes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rosa. Pel Grup Mixt, Unides Podem, té la
paraula la Sra. Gómez, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, més que res, Sra. Cabrera, no
sé exactament quins informes i estudis hem d'esperar a nivell
nacional, perquè experiències amb bancs de terres ja n'hi ha. I,
bé, per exemple, a Palma mateix, potser no té el mateix origen
que deman, però Palma té un parc agrari, fins on jo sé, que té
una filosofia, precisament, d'assegurar també aquest relleu
generacional, que tothom està d'acord que hem de donar suport,

perquè, és clar, com fomentarem el relleu generacional de la
pagesia si la propietat de la terra està en mans, bé, foranes, no
agrícoles?

I vull parlar d'un altre tema important, a part de la pressió
turística i de “residencialització” del camp, ara mateix hi ha una
altra pressió molt potent que és la instal·lació de renovables,
ara mateix al camp, de cop, fins i tot el secà, que no tenia valor
des del punt de vista de preu, perquè no és el mateix preu que
valor, i sempre raonem en relació al preu, ara mateix hi ha
terrenys que no tenien valor des del punt de vista de preu i, de
cop, són una aposta claríssima per a grans fons d'inversió que
veuen en la instal·lació de renovables la possibilitat de fer el
seu negoci, un negoci que no criticarem, perquè nosaltres estam
a favor de les renovables, però que entenem que no pot ser a
costa del sòl rústic i del sòl agrícola, perquè el que provocarà
ja és l'estocada final a aquest sector tan i tan fràgil.

Per tant, no sé molt bé quins informes esperam, sembla que
estam d'acord.

També vostè em diu que La Roca no té finalitats com la que
jo dic, és forestal; bé, jo li he posat l’exemple, perquè d'alguna
manera sí que compartiríem que de vegades val la pena fer
apostes per la cosa pública, vostès proposen aquesta compra,
que jo ja sé per què La Roca surt a un preu més barat de
l’habitual en el camp de Menorca, perquè tots sabem que La
Roca té una multipropietat de fa generacions i segurament és un
preu d'oportunitat que val la pena que ho sigui, bé, jo crec que
ho sap tothom d’on s’origina aquesta venda.

Per tant, crec que estaríem d'acord que, si no protegim..., és
clar, com fomentarem aquest relleu generacional? Vull dir,
només asseguraríem d'alguna manera un relleu quasi de
masovers, de parcers, que fan feina per a altres, i jo crec que el
que hem de fomentar és aquest sector estratègic, que també
generi autoocupació, i açò serà impossible si no som capaços
de donar-los aquestes terres.

Per tant, jo voldria insistir a recaptar el màxim de suports i
apostar clarament per aquesta gestió, que seria privada, però
que, des de la cosa pública garantiria que hi hagi aquest sòl; és
a dir, si tenim molt clar que hi ha d'haver habitatge públic,
també hauríem de tenir molt clar que hi ha d'haver terres
públiques per poder fer concessions a qui es vulgui dedicar a
açò, perquè qui somniï en aquesta activitat, si no té terres, bé,
serà un empleat agrícola, que està molt bé i que està bé que hi
hagi empleats agrícoles, però crec que l'aposta ha de ser
estratègica i no només d'ocupació, des d'un punt de vista
laboral.

I poc més, nosaltres insistim, com que no hi ha esmenes per
part de l'oposició, del Partit Popular, doncs aquí no puc oferir
el meu no constructiu...

(Rialles de la intervinent)

Moltes gràcies, donarem suport a la resta de partits del bloc
d’esquerres.

Gràcies.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez, per a la contrarèplica té la paraula,
per part del Partit Popular, la Sra. Cabrera.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Gracias, Sra. Presidenta. Bueno, varios temas, he de decirle
que nosotros tampoco recibíamos llamadas de ningún conseller,
quiero decir, nosotros no recibíamos, ni como ha dicho el Sr.
Rodríguez, a veces ni llamada, ni... atención, vamos a decirlo
prudentemente; pero también les digo una cosa, nosotros lo que
sí que hacíamos era llamar a la conselleria, también hay el
doble camino, es decir, si ustedes tienen un interés específico
en construir, en aportar, pues, oiga, su trabajo, el de todos
nosotros también es el de buscar los medios para aportar esas
soluciones, con lo cual hay camino de ida y vuelta.

No creo que estemos perdiendo el tiempo en absoluto, yo
le reconozco el mérito de que usted tiene que llevar varios
temas a la vez, y se lo reconozco, pero creo que no tiene nada
que ver con perder el tiempo, con aprobar las enmiendas o
dejarlas de aprobar, esto forma parte del procedimiento, y creo
que no ha sido muy afortunado, en ese sentido, hacer este
comentario.

En cuanto al Jardí Botànic, hay un incremento de partida en
este presupuesto de un 45%. ¿Que usted me dice que no le
basta? Eso es otra historia, pero esa enmienda decía un
incremento de partida de 23.000 euros. Yo le digo que hay un
incremento del 45%, entiendo que el 23.000 debe entrar en ese
45. Usted me dice que hay un gap, lo estudiaremos, por
nosotros no quedará, desde luego.

Hablan de relevo generacional. El relevo generacional pasa
por la rentabilidad de las explotaciones y de cualquier tipo de
actividad en el campo, como todos tenemos claro, pero lo que
no tenemos tan claro, por lo que se ve, es cómo conseguir esa
rentabilidad. Nosotros, desde el Partido Popular, tenemos unos
criterios que creemos que tenemos que defender, como, por
ejemplo, introducir fórmulas útiles, normativas útiles para que
se permita hacer las actividades complementarias, respetuosas
con el entorno rural, sin atacar, sin “turistificar”, sin
“residencializar” y sin dramatizar situaciones que permitan,
precisamente, a los jóvenes, a cualquier empresario, a cualquier
emprendedor, poder avanzar y tener un futuro en cualquier
empresa que inicie.

Después, respecto a los parques naturales, que también ha
hecho mención el señor de MÉS, de Es Trenc, correcto, es
importante los medios, pero también es importante tener
aprobados los PORN, los planes de gestión, que están
caducados -y caducados dentro de su legislatura, de 8 años.
Quiero decir que yo comprendo y compartimos muchas cosas,
pero a veces un poquito de memoria histórica tampoco viene
mal.

Y, finalmente, también con el tema del relevo generacional,
con el tema, Sra. Gómez, tema del PTI, el PTI ha sido una
herramienta que, efectivamente, no digo que haya sido inútil,
pero, que, efectivamente, no ha ayudado para nada en el
desarrollo positivo de muchas cosas, incluido el campo.

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Bueno, ustedes tienen un criterio, pero a las cifras nos
remitimos en Menorca de cómo funcionan las fincas, si cierran
fincas, que están cerrando constantemente, y los problemas que
tienen los payeses para conseguir según qué situaciones. Pero,
bueno, este es un tema muy largo.

Y, finalmente, decirle a la Sra. Gómez, que, en cuanto al
tema de los bancos de tierra, yo le he transmitido lo que hacía
su consellera, usted habla de estudios y no sé qué, usted tendría
que saberlo mejor que yo. Estamos diciéndole que la
conselleria está continuando con un trabajo iniciado, que
consideramos que es positivo no romper con cosas ya hechas
por el simple hecho de que no sean del Partido Popular, que
estamos trabajando conjuntamente con el resto de comunidades
autónomas, con el Estado y que eso se concretará en unos
estudios y unas conclusiones que darán lugar a una toma de
decisiones, entre las cuales está la compra o no de bancos de
tierra.

Y vuelvo a insistirle, han tenido tiempo de comprar y de
adquirir bancos de tierra, Sra. Gómez, se lo digo desde el
cariño.

Muchas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sra. Cabrera. Passam a la votació de les esmenes
a la secció 20. En principi, les farem agrupades, excepte..., per
grups parlamentaris, excepte una d'un grup.

Quant a la votació conjunta de les esmenes del Grup
Parlamentari Socialista, tant a la totalitat com les esmenes
parcials.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 votos a favor, 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes.

Votació de l’esmena del Grup Parlamentari VOX.

Vots a favor?

En contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

7 votos a favor, 5 en contra, 1 abstención.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Queda aprovada l’esmena.

En el cas de el Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, han
demanat votació separada de l'esmena 10135. Votam primer
aquesta esmena i després la resta.

Vots a favor de l’esmena 10135?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

1 voto a favor, 12 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queda rebutjada aquesta esmena.

Resta d’esmenes del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca. 

Vots a favor?

Vots en contra?

Queden rebutjades les esmenes.

EL SR. SECRETARI:

6 votos a favor, 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Si cap grup no..., bé, ara el Grup Parlamentari Mixt, MÉS
per Menorca. 

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 votos a favor, 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes del Grup MÉS per Menorca.

Votació de l'esmena del Grup Parlamentari Mixt, Unides.

Vots a favor? 

Vots en contra? 

EL SR. SECRETARI:

6 votos a favor, 7 en contra.

Queda rebutjada l'esmena.

Sense més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió.

(Remor de veus)

Farem un recés i reprendrem a les dotze.

(Pausa)

LA SRA. PRESIDENTA:

Bon dia, senyors diputats i senyores diputades, com que
veig que falten alguns diputats, si els sembla bé començaríem
a llegir totes les esmenes, i després ja demanaré si es
produeixen substitucions.

Agrupació de la secció 25, Conselleria d’Habitatge,
Territori i Mobilitat, amb les seccions i entitats afins.

Debat 11, de totalitat i globalitat.

Esmenes a la totalitat.

Grup Parlamentari Socialista, secció 25, 10618; Empresa
IBAVI, 10634; E06, SFM, 10635; C11, Consorci de Transports
de Mallorca, 10654; C13, Consorci d'Infraestructures ELM de
Palmanyola, 10655.

Del Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, secció 25,
Conselleria d’Habitatge, 10428.

Esmenes parcials.

Del Grup Parlamentari Socialista, a la secció 25, al
programa 413A, 10794; al programa 431B, 10804; al programa
511B, direcció i serveis generals de la conselleria, 10801; al
programa 521B, 10802 i 10803; al programa 521D, transport
per carretera, 10800; a l’IBAVI, 10790, 10791, 10792, 10793
i 10795; Serveis Ferroviaris, SFM, 10799; Consorci de
Transports, 10798.

Del Grup Parlamentari VOX, a la secció 25, al programa
413A, 10094 i 10100; al programa 521D, transport per
carretera, 10084.

Del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, secció 25, al
programa 431A, 10188; al programa 521B, 10178 i 10156; al
programa 521C, 10165 i 10157; al programa 521D, 10155 i
10158.

Del Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, secció 25,
al programa 522D, aeroports i transport aeri, 10402; a l’IBAVI,
10388.

Del Grup Parlamentari Mixt, Unides Podem, secció 25, al
programa 431A, 10307; al programa 521C, 10367; i IBAVI,
10308, 10311, 10318, 10319, 10320, 10321, 10322 i 10324.

Ara sí, els hem de demanar si es produeixen substitucions.
Per part del Grup Popular?

LA SRA. POCOVÍ I SAMPOL:

Margalida Pocoví substitueix Sebastià Mesquida.

 

https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310618
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310634
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310635
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310654
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310655
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310428
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310794
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310804
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310801
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310802
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310803
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310800
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310790
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310791
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310792
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310793
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310795
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310094
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310100
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310084
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310188
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310178
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310156
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310165
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310157
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310155
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310158
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310402
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310388
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310307
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310367
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310308
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310311
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310318
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310319
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310320
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310321
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310322
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202310324
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LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Sí, Salomé Cabrera substitueix Antoni Marí, gràcies.

EL SR. LÓPEZ I RAVANALS:

Jordi López sustituye a Coia Sugrañes.

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup VOX?

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Agustí Buades substitueix Patricia de las Heras.

LA SRA. PRESIDENTA:

MÉS per Mallorca?

EL SR. ROSA I GASPAR:

Ferran Rosa substitueix Lluís Apesteguia.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Grup Mixt?

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Cristina Gómez substitueix Joana Gomila.

LA SRA. PRESIDENTA:

Grup Socialista?

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Ares Fernández substitueix Carles Bona. 

LA SRA. PRESIDENTA:

D’acord. Per a la defensa conjunta de les esmenes, tendran
un temps de deu minuts. Pel Grup Parlamentari Socialista, té la
paraula el Sr. Fernández, per un temps de deu minuts.

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Se’m sent bé, eh, veritat,
amb la mascareta? Sí? Perfecte.

Bé, bon dia a tots i a totes, com que és el darrer debat de la
setmana i ja n’hem tengut uns quants, el que m’agradaria fer, si
m'ho permeten, és agrair o com a mínim reconèixer la feina feta
i la paciència que han tengut tant els membres de la Mesa, el
personal de la cambra i també els mitjans de comunicació que
han fet el seguiment d'aquesta setmana, que, els que ja han
tengut alguna experiència... sabem que són dies molt intensos,
la veritat.

Precisament també, com és la darrera secció, i per molts de
companys de comissió presents avui aquest no és el meu primer

debat, no m'estendré gaire en la meva exposició i intentaré ser
el més concret possible respecte del posicionament de les
nostres esmenes i de la resta de grups.

Així i tot, crec que val la pena apuntar uns missatges claus,
que el meu company Marc Pons ja va especificar, ja va exposar
quan va comparèixer la consellera Marta Vidal, i que crec que
és important per a nosaltres per donar un context a les esmenes
presentades. Nosaltres pensam que, en un context
macroeconòmic que dona un balanç positiu, amb uns
pressuposts expansionistes, amb 418 milions d'euros més i, per
tant, més recursos que mai, la veritat és que esperàvem molt
més d'una conselleria bàsicament inversora, com és la
Conselleria d’Habitatge, Territori i Mobilitat.

Tenim la sensació que en algun sentit la conselleria ha posat
el pilot automàtic en donar continuïtat a algunes polítiques
públiques que es desenvolupaven amb anterioritat, però que ha
deixat al calaix molts projectes que nosaltres consideram
estratègics, que consideram essencials per al benefici del
conjunt de la ciutadania. I també trobam, en el mateix sentit,
que ja no és que deixin assumptes al calaix que nosaltres
trobem que siguin importants, sinó que trobam una manca
d'iniciativa de nous projectes inversors que siguin importants,
que són necessaris i els recursos dels quals depenen els tenen
disponibles.

Creiem, en definitiva, que és un pressupost insuficient per
fer front als reptes i a les problemàtiques transversals que tenim
en matèria d'habitatge i de mobilitat sostenible a les Illes
Balears. És per aquest motiu que nosaltres hem presentat
aquestes esmenes a la totalitat.

I, en conseqüència, com que hem presentat esmenes a la
totalitat, també tenim una sèrie d'esmenes parcials que han
arribat a aquesta comissió i el primer que m'agradaria dir,
presidenta, és que retiraríem l'esmena 10804 -10804- perquè
suposa una duplicitat amb una altra que ja està presentada i que
també explicarem després.

Les esmenes parcials que s'han presentat van encaminades
-com he dit abans- a reforçar l’habitatge públic, sobretot a
recuperar alguns projectes que tenien un camí començat i
també a impulsar la mobilitat sostenible de les Illes Balears en
aquest sentit.

Quant a les esmenes que fan referència a habitatge, per
tècnica pressupostària i parlamentària entenc que s'ha debatut
una esmena que és important, que és la 10956, a la secció 37,
que, només per posar-la en context, és una esmena que
precisament reforça el que dèiem, amb un import important,
que són 16 milions d’euros, per impulsar la construcció de
noves promocions d’HPO de lloguer a les Illes Balears,
precisament perquè neix del raonament que fèiem abans de la
manca de nous projectes inversors en aquesta matèria.

També tenim una sèrie d'esmenes encaminades a
l'adquisició de solars i de promocions d’HPO, totes elles -com
dic- amb un historial previ, amb un camí més o menys
desenvolupat i part d'esmenes que afecten actuacions a
municipis com Maó, Es Mercadal, Sóller o l'illa de Formentera.
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Una altra esmena, per exemple..., també voldria destacar la
10793, que va encaminada a donar solucions d’habitatge per a
joves i altres col·lectius al municipi de Ciutadella, o l'esmena
10803, referida a l'edifici de Sa Tanca, a Sant Lluís. Aquesta és
l'esmena que mantindríem, la 10803, en contraposició a la que
retiram, que és la 10804, i que respon a un projecte que és molt
interessant i jo crec que és referent en termes de sostenibilitat.
Per a les companyes i els companys que no ho coneguin, Sa
Tanca es va adquirir la passada legislatura, és una qüestió que
històricament ha tengut un consens polític important en el
municipi i el projecte que dibuixa és d'un edifici polivalent,
multiusos, que és autosostenible en si mateix i que potser
cohesionador del municipi, i que aspira de qualque manera a
representar, a ser icona de Menorca, Reserva de la Biosfera. 

Ja pel que fa a les esmenes de mobilitat, també hi ha una
esmena important en aquest sentit que s'ha debatut a la secció
de turisme i es tracta de la recuperació... -no m'allargaré massa
en aquest sentit- d'un projecte que per a nosaltres és molt
important, que és estratègic, que l’hem defensat en aquests sis
mesos de legislatura i és que no quedi en un calaix el projecte
del tren de Llevant per a la comarca de Llevant de Mallorca,
com ja dic, en què recuperam aquesta primera partida de 30
milions d'euros que estava pressupostada també en els
pressuposts de l'any 2023 per fer aquest primer tram urbà de
Manacor.

Vull destacar també l'esmena 10800, que és de gairebé 4
milions d'euros, que és per  reforçar els consells insulars que en
tenen competències, com són els consells insulars d'Eivissa, de
Menorca i de Formentera, precisament per impulsar la millora
de la qualitat del transport públic en aquestes illes.

O altres esmenes més concretes, i només en comentaré dues
més: com la 10798, que respon a una necessitat d'alguns pobles
del Pla de Mallorca per millorar la connectivitat amb l’Hospital
d'Inca, amb una nova línia del TIB als municipis com Ariany o
Maria de la Salut, probablement alguns de vostès coneixen
aquesta reivindicació. O d’altres actuacions més concretes
encara com és la restauració del Pont dels Jueus a Llucmajor,
restauració pendent perquè l'any passat ja es va fer alguna
actuació en matèria de seguretat, i trobam que és interessant
poder recuperar aquest projecte i, per tant, acabar el cercle en
aquest sentit.

No m’allarg massa més, només he de dir que són esmenes
que estan fetes... especials en termes constructius, que crec que
els grups parlamentaris hi podrien donar suport, encara no hem
tengut feedback en aquest sentit, però he de dir que nosaltres
estam en disposició de posar-nos acord i que aquestes esmenes
tirin cap endavant.

Sense res més a dir, si hi hagués qualque qüestió ja en el
torn de rèplica diria alguna cosa més.

Moltes gràcies, presidenta.

LA SRA. FERNÁNDEZ:

Gràcies, Sr. Fernández. Pel Grup Parlamentari VOX té la
paraula el Sr. Buades, per un temps de deu minuts.

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Muchas gracias, presidenta. El programa de vivienda que
sufren los ciudadanos sabido por todos y faltan viviendas, el
precio del mercado es alto y se precisa adoptar medidas. Unas
medidas que, además de promover la creación de viviendas
para garantizar el acceso a una casa a un precio asequible,
requieren otras medidas, como las que instamos a través de
nuestras tres enmiendas.

En la primera queremos fomentar el alquiler a un precio
asequible, asegurando el cobro de los alquileres a los
propietarios que no alquilan su vivienda por el peligro que
tienen de verse inmersos en un proceso de desahucio por
impago de sus inquilinos. Por ello, presentamos nuestra
enmienda 10100/23 para, dentro del programa de gestión y
fomento a la vivienda social, programa 431A, se destinen de
forma específica 3 millones de euros a tal fin. Eso lo hacemos
porque está recogido en el punto 92 de nuestro acuerdo con el
PP, que dice esta creación del alquiler seguro.

En segundo lugar, queremos garantizar a los ciudadanos el
acceso a su vivienda mediante medidas para la defensa de los
propietarios que se ven privados del acceso a su propia
vivienda a causa de la ocupación ilegal de la misma. Por ello,
presentamos la segunda enmienda, la 10094/23, para, dentro
del programa de gestión y fomento de la vivienda social,
programa 431A, que se destine de forma específica 1 millón de
euros a la creación de la oficina de defensa de las víctimas de
la ocupación ilegal y a la promoción del otorgamiento de
ayudas asistenciales y económicas para las víctimas de la
ocupación, tal y como también recoge el punto 104 del acuerdo
firmado con el PP, de investidura.

Y por último y por otro lado, presentamos una enmienda, la
10084/23, para que dentro del programa transporte de
carreteras, programa 521D, se destinen de forma específica
200.000 euros para la realización de una prueba piloto para
realizar un plan de movilidad de autobuses en el Polígono de
Son Castelló. Ello porque debemos impulsar el sector industrial
de Baleares, tal y como queda reflejado también en el punto 23
de nuestro acuerdo con el PP, y así debemos incentivar el
desarrollo de las actividades industriales, mejorando la gestión
de movilidad en el Polígono de Son Castelló, donde se
concentra parte de dicha actividad y donde diariamente se
desplazan trabajadores que precisan disponer de un efectivo
transporte.

Y esto sería, pues, conectar..., ya vemos que el metro llega
al polígono, pero solo llega a la Vía Asima, y el polígono es
más que la Vía Asima, ¿no? Entonces, proponemos, pues, un
plan piloto de autobuses con un recorrido perimetral que vaya
desde la Carretera Vieja de Bunyola, donde está el
aparcamiento público de Son Fuster, con capacidad para 900
vehículos, y vaya por las principales calles del polígono para
facilitar el transporte de los trabajadores, sobre todo en horas
punta de entrada y de salida.

Muchas gracias.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sr. Buades. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca, té la paraula el Sr. Rosa, per un temps de deu minuts.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltíssimes gràcies, Sra. Presidenta, senyors diputats,
senyores diputades. Com ha comentat el Grup Socialista aquest
és un pressupost d'una conselleria que és fonamental per a la
immensa majoria dels ciutadans de les Illes Balears, però, tot
i així, veiem com en aspectes claus, com pugui ser la promoció
d'habitatge públic o la promoció del transport públic, sobretot
en matèria ferroviària, hi ha una davallada en les dotacions
respecte d'anys precedents.

És ver que hi ha una sèrie de fons pendents d’atribuir per
part de la Comissió d'Impuls del Turisme Sostenible que s'han
preassignat a la Conselleria d’Habitatge, Territori i Mobilitat,
però, com que la consellera no va ser capaç d'explicar a què
pretenien destinar-los hem volgut fer una sèrie d'esmenes,
algunes de les quals afecten aquesta secció pressupostària, però
d'altres la secció pressupostària 37 la relativa al factor
d'insularitat.

Des del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca hem plantejat
que, en primer lloc, fa falta reforçar la capacitat de
l'administració. La consellera va plantejar que el Decret llei
d'habitatge donaria lloc a molts d’habitatges de preu limitat. És
sabut per tots nosaltres que aquest decret d'habitatges es basa,
sobretot, en declaracions responsables, crea un règim
sancionador específic, però, és clar, la capacitat per fer complir
aquesta norma depèn bàsicament que l'administració tengui la
capacitat per fer-la complir. Jo crec que en la bona voluntat de
la immensa majoria de la gent, però és ver que sense un cos
d'inspectors no serà eficient i segurament no serà ineficaç
tampoc. Per tant, en aquest sentit, proposam augmentar la
dotació d'inspectors d'habitatge. 

Entenc que si hi voten en contra o bé creuen en..., de
manera ingènua crec, vull dir... que tothom compleix la norma
sense cap tipus de control o no creuen en l'efectivitat del seu
decret llei.

A més a més, hem plantejat una esmena de dotació de
personal d’SFM, una de les principals mancances que té l’SFM
és el nombre de maquinistes i això impedeix i dificulta
l'ampliació d'horaris i l’ampliació de freqüències i, per tant,
creiem necessari que si volem apostar de cara a l'any 2024 per
un augment de freqüències i horaris, com la consellera ha dit
que volia fer, això s’ha de preveure pressupostàriament, i això
s'ha de preveure pressupostàriament en augmentar les places de
maquinistes, d’interventors, de gestors d'oficina, etc. I en aquest
sentit, hem proposat 2 milions d'euros d'increment, que està
quantificat a la nostra esmena el nombre de maquinistes,
interventors i gestors d'oficina. 

Així mateix, hem plantejat com a esmena la redacció d'un
pla estratègic d'impuls de la mobilitat en bicicleta. És una
figura anàloga al que ja fan altres comunitats autònomes i que
creiem de ben segur que podria permetre dissenyar de manera
efectiva un programa de suport a una mobilitat diferent, més

eficaç en temps i també més eficient en matèria d’ús de
l'energia. Hem de recordar que la immensa majoria dels
desplaçaments que tenen lloc a les Illes Balears són per a
manco d'un quilòmetre i, per tant, en aquests trajectes, tant anar
a peu com en bicicleta pot donar una resposta efectiva. 

Així mateix, hi ha altres esmenes que afecten aquesta
secció, que tenen a veure amb la lluita contra la violència de
gènere i que, de manera anàloga al que fan en altres comunitats
autònomes, plantejam la necessitat d'incorporar panells
informatius en estacions i serveis de transport interurbà, i, així
mateix com una revisió de la situació d'algunes parades que
tendeixen a situar-se a llocs allunyats dels nuclis de població o
mal il·luminats, etc., i en què es poden produir situacions de
violència de gènere o d’assetjament, que són indesitjables.

Així com hem plantejat la possibilitat d’incorporar el botó
lila d’aturada, en cas que una dona sigui víctima dins un
autobús, que pugui demanar poder baixar en aquell moment,
perquè no continuï la... o almanco poder-ho notificar al
conductor d’alguna manera.

A banda d'aquestes esmenes, que sí que afecten directament
aquesta secció, hem plantejat esmenes a altres seccions i que a
mi em sap greu, personalment, que s'hagin tombat en els debats
anteriors que hi ha hagut. Algunes d'elles són qüestions que el
Govern ha dit que voldria fer i que, per tant, em sorprèn que les
hagin tombat, com pugui ser la redacció del projecte del tren al
Llevant, que l'hem plantejat per ser finançada a través del factor
d’insularitat, com una esmena d'afectació. De la mateixa
manera el projecte de tren a Alcúdia, de l’ampliació de Sa
Pobla-Alcúdia de la xarxa ferroviària, també al factor
d'insularitat. Vàrem plantejar la necessitat d’iniciar ja l'estudi
d'alternatives de la línia Pont d'Inca-Llucmajor-Campos, que és
una línia prevista en el Pla director sectorial de mobilitat, i que,
per tant, ens sembla interessant que es faci, ja s’iniciï la
tramitació, perquè sense l’estudi d’alternatives, difícilment
podrem iniciar el dia de demà la redacció del projecte. 

Així mateix, han plantejat esmenes a l’impost de turisme
sostenible, que tampoc no s'han tengut en compte, com pugui
ser l'ampliació d'andanes, és un dels problemes estructurals que
té la xarxa ferroviària a Mallorca, que té andanes curtes i que,
per tant, no permet que trens més llargs puguin fer aturada, i
això dificulta a moments d’hores punta, en què no tenim
maquinistes per fer circular més trens, això dificulta poder fer
circular dos trens conjuntament i, per tant, oferir un servei amb
més gent. Per tant, era una proposta que vàrem incorporar a
l’ITS, també es va tombar, esperem que en tramitació
parlamentària es pugui recollir.

També vàrem plantejar, i vàrem dir a la consellera en
comissió, que de res no serveix redactar plans de mobilitat
urbana sostenible, quan tenim un problema estructural en la
falta d’execució d'aquests programes i que, per tant, feia falta
una línia d’ajudes a municipis per executar-los. Nosaltres
plantejàvem que fos finançat a través de l'impost del turisme
sostenible, així com uns plans de suport a empreses que siguin
grans generadores de mobilitat.

Jo, en aquest sentit, discrep amb el que planteja el Sr.
Buades, la llei i el Pla director sectorial plantegen que els grans
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centres de generació de mobilitat hagin de fer plans de gestió
de mobilitat. Per tant, a mi em sembla estupend que es vulguin
plantejar proves pilot, però el que hem de fer és una certa
planificació, un estudi d’on ve la gent i de quina manera es pot
resoldre millor aquestes necessitats de mobilitat, que moltes
vegades és qüestió d’adaptar horaris, qüestió d'oferir uns
serveis i en molts casos veiem com empreses presten, o
tendrien ganes de prestar un servei als seus treballadors, però
que la falta d’informació, o dades, ho impedeix. Per tant,
nosaltres plantejàvem una esmena, precisament per donar
suport a aquestes empreses que implementin plans de.., sobretot
els grans centres generadors de mobilitat.

Així mateix, ens sorprèn que hagin caigut esmenes nostres,
que són reivindicacions a batles del Partit Popular, com pugui
ser el carril bici de l'estació d'Alaró al poble d'Alaró, vull dir,
és una reivindicació del Sr. Llorenç Perelló. Per tant, a mi
m'agradaria que després anassin a donar-li explicacions. Igual
que a la via verda de Llucmajor, que en un tram és coincident
amb l'esmena que ha presentat el Grup Socialista, de la
recuperació del Pont dels Jueus; la via verda a l’antic traçat del
tren, és una reivindicació de tot poble de Llucmajor, per tant,
em sorprèn, no sé si aniran a parlar amb la Sra. Lascolas, en
acabar aquest debat, però a mi m'agradaria que ens explicassin
per què no li han donat suport. 

A banda d’aquestes qüestions de mobilitat, també han
presentat esmenes en matèria d'habitatge, i una de les coses que
ens preocupen particularment és que el Govern planteja, o el
que es troba subjacent de la proposta del Govern és que la
promoció d'habitatge públic serà menys important, jo puc
entendre que és una qüestió ideològica, que l’impuls de la
iniciativa privada o altres mesures. El que passa és que aquests
pressuposts no han previst ni un euro per al Programa Lloguer
Segur, ni un euro per a la dotació d'efectius relatius a HPL, i ni
un euro a la dotació d'efectius per convèncer els titulars
d’habitatges buits que surtin al mercat, que és una de les coses
que tant el Sr. Cayuela, com la Sra. Vidal varen dir que
voldrien fer l'any que ve. Per tant, si ho volen fer l'any que ve,
però han previst zero euros, em sorprèn que... doncs no sé com
ho faran, no sé si serà gratis aquest personal, o com ho faran. 

A més a més d’això, nosaltres hem previst una esmena,
també amb l’impost del turisme sostenible, de 2,8 milions
d'euros per incrementar la dotació de l’IBAVI, precisament
perquè ens preocupa que hagi baixat la territorialització a
Palma, que és el municipi que pateix més la qüestió de
l'habitatge. 

Per tant, en aquest sentit, esperem que moltes d'aquestes
esmenes es poden acceptar en plenari, però ens sap greu que
segurament no s’aprovaran avui.

Moltíssimes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rosa. Pel Grup Parlamentari Mixt, Unides
Podem, té la paraula la Sra. Gómez, per un temps de deu
minuts.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sra. Gómez. Bé, des d'Unides Podem defensam, ho
hem fet sempre, que l’habitatge ha de ser un bé d'ús i no un bé
d'inversió. I desgraciadament, la força del mercat és tan
aclaparadora en aquestes illes que, des de l'administració,
moltes vegades els resultats, malgrat l'esforç, semblen naïf,
perquè és molt difícil obrir escletxa en aquest mercat capitalista
i que, a més a més, està tan influït pel poder adquisitiu de la
gent de fora, dels no residents, que tenen molt més senzill
comprar o llogar cases a la nostra comunitat autònoma, que no
els nostres propis ciutadans i ciutadanes.

És un tema complex, sempre ho hem reconegut i
segurament no hi ha una única solució per aclarir aquests
problemes, com tots els problemes complexes, requereixen de
solucions múltiples. I, bé, els estudis contínuament confirmen
el que ja sabem, ahir mateix es va publicar, o avui fins i tot,
l’Observatori d'Exclusió Social de les Balears ha tret un altre
estudi, que ja ve a confirmar el que ja sabíem, que el problema
de l'habitatge és el principal factor d'exclusió social i
d’empobriment de les nostres illes. 

És clar, tot i reconèixer que segurament hem de visualitzar
solucions des de moltes perspectives, el que està clar és que
tampoc no podem deixar de fer el que es feia, que era una
aposta per la cosa pública, i aquest govern, de moment, fa una
aposta des de la cosa privada, amb habitatges a preu limitat,
que pensam que de moment, no només no ajudarà, sinó que
encara redundarà més en el problema. Són solucions des de la
cosa privada i creiem nosaltres que l’aposta és bàsicament
pública. 

Hem presentat 10 esmenes a aquesta secció, no totes
d'habitatge, tot i que, bé, consideram que el principal seria
aquest tema. La 10307 el que ve a dir és que les despeses que
es dedicaran a redacció de projectes són 95.000 euros per a
enguany, i nosaltres pensam que açò és absolutament minso i
que, de fet, ja es va anunciar una aturada en la redacció de nous
projectes. Açò aturarà la roda, perquè, si l’actual Govern només
es dedica a acabar el començat, arribarà un moment que açò
morirà de finor, i proposam 2 milions d'euros per continuar
amb la redacció de projectes a nivell de totes les Balears.

Després, l'esmena 10367, aquesta és de mobilitat. Nosaltres
sí que apostam pel tren de Llevant, ho pressupostam amb un
concepte de plurianualitat i apostam per aquest tipus de
mobilitat, perquè és una manera de reforçar tota la mobilitat de
tipus col·lectiu, per tal de descongestionar els pobles i ciutats
i perquè, a més, camina cap a la neutralitat climàtica, perquè
evitarà seguir cremar combustibles fòssils.

L'esmena 10308, també va directament a insuflar a l'IBAVI
30 milions d'euros, perquè, com bé sabeu, Balears no només té
habitatges buits, fins a 105.000, sinó que també té encara
possibilitat de tenir solars en sòl urbà, que pensam que, així
com hem explicat amb el banc de terres en temes agrícoles,
estam en una situació tan crítica per a captació de sòl i
habitatge des de les persones i empreses que vénen de fora, que
hem de protegir i fer nostre el poc sòl que queda. I per açò
pensam que l'IBAVI hauria de fer una aposta clara i contundent
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per comprar els solars que encara es trobin amb possibilitats de
ser adquirits, per fer habitatge social.

Després, l'esmena 10311, concreta ja alguns temes més
locals. Per exemple, a Maó ha quedat aturat un projecte, fins on
sabem, per construir 18 habitatges socials en el carrer de
circumval·lació de Maó, hem pressupostat 40.000 euros.
Aquest projecte no hauria de quedar aturat perquè estava ja
consensuat amb l'Ajuntament que es cedia el sòl, per tant, és un
d'aquests que hauria quedat aturat.

La 10318, aquí, bé, parlaven abans de fer nostres alguns
edificis singulars, Sa Farinera d’Es Mercadal, concretament,
fins on sabem és propietat de la SAREB, i pensam que seria
una bona inversió per fer un centre d'interpretació i fins i tot per
a usos culturals o experiències en cohabitatge.

La 10319, aquí també proposam l'adquisició d'un edifici al
centre d’Es Mercadal. Es Mercadal ara mateix necessita de més
equipaments públics, està al centre de l’illa i les entitats
cíviques i ciutadanes d’allà reclamen un impuls del tercer
sector des d'allà mateix. A Es Mercadal també hi ha dos solars
de la SAREB que possibilitarien la construcció d'habitatge
social o de cohabitatge al centre de l’illa, són dos solars que fa
molt que estan en venda, i per açò demanam una partida de 3
milions d'euros per poder adquirir aquests solars. 

Exactament passa el mateix a Ferreries, hi ha un solar de la
SAREB, és l'esmena 10321, 3 milions d’euros. Passa el mateix
a Ciutadella, hi ha un altre solar de la SAREB a l’avinguda
perimetral de Ciutadella, demanam també una partida de mig
milió d'euros. I tal vegada us demanau per què concretam
determinades compres, que potser tal vegada resulta curiós,
perquè açò ja sabem que s’ha de fer mitjançant licitació, un no
pot anar a comprar solars de qualsevol manera, però nosaltres
pensam que la SAREB continua essent mig pública i ens
estimam més que els doblers, com a mínim, no s’escapin ni que
sigui amb el 50%. Posats a comprar ens estimam més comprar
a la SAREB o a d’altres administracions que puguin tenir sòl.

I la darrera esmena, la 10324, demanam ajuda perquè el
Govern, aprofitant que l'Ajuntament de Ciutadella té un edifici,
que es diu Sa Font d’España, que fa molt que està en mal estat
i que pensam que seria recuperable per fer habitatge social o
fins i tot d'emergència, demanam ajuda al Govern i presentam
aquesta esmena perquè es pugui redactar un projecte, i hem
pressupostat 60.000 euros i és l’esmena 10324. 

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. En torn a favor o en contra de les
esmenes presentades té la paraula, pel Grup Parlamentari
Popular, la Sra. Pocoví.

LA SRA. POCOVÍ I SAMPOL:

Gràcies, presidenta, bon dia, senyores i senyors diputades.
Bé, com ja bé sabeu, el pressupost de la Conselleria
d’Habitatge, Territori i Mobilitat per a aquest any 2024 el seu

pressupost puja a 240 milions d'euros, i això suposa un 6,2%
d'augment respecte de l'any 2023.

En el termini establert per presentar les esmenes a aquests
pressuposts, per part dels diferents grups parlamentaris, n’han
presentades concretament 41 de diferents tipus. I, precisament,
aquestes esmenes van encaminades a la Direcció General
d'Habitatge i Arquitectura, concretament a l’IBAVI, i a la
Direcció General de Mobilitat. Aquestes esmenes han estat
avaluades i, com és de suposar, n'hi ha que, per diferents
motius, no podran ser acceptades, però n'hi ha que, malgrat no
ser acceptades a la comissió d'avui, després de sentir les seves
explicacions i justificacions per part dels proponents, tornaran
ser avaluades i esperem que puguin ser acceptades la setmana
que ve en sessió plenària.

Per part del Grup Parlamentari Socialista s’han presentat
concretament 18 esmenes, d'aquestes n'hi ha 5 a la totalitat, una
de les quals a la secció 25, relativa a la conselleria; una a
l’Institut Balear de l’Habitatge; l’altra al Consorci Transport de
Mallorca; una al Servei Ferroviari de Mallorca, i l'altra al
Consorci per al desenvolupament d’actuacions de millora i
construcció d'infraestructures a l’entitat local menor de
Palmanyola. Respecte d’aquestes esmenes he de comentar, i
com no pot ser d'altra manera, que el nostre vot serà en contra. 

Evidentment, el pressupost general de la conselleria, la
secció 25, ha estat redactat d'acord amb la política
pressupostària de l'actual govern i, sobretot, d'acord amb els
compromisos davant els ciutadans d'aquesta comunitat que el
passat 28 de maig optaren pel canvi. Igualment passa el mateix
amb els pressuposts dels diferents ens del sector públic
instrumental de la conselleria, on les partides pressupostàries
per a aquest 2024 van encaminades a complir amb les
necessitats reals dels ens d'acord amb els seus objectius.

L'esmena 10801 és d'addició i comenta per al finançament
d'estudis de capacitat de càrrega que està directament
relacionat, o nosaltres així ho entenem, amb l’Observatori de
Mobilitat de les Illes Balears al qual ja s'hi destina una partida
d’1 milió d'euros per a mobilitat, quantitat considerada suficient
per poder dur a terme, si es precisa així, l'actuació plantejada.

Hi ha cinc esmenes de substitució: la 10794, referent a la
redacció d'un projecte d’HPO, un projecte que pretén uns
terrenys en què no està confirmada la cessió a la conselleria, a
l’IBAVI. Per tant, no es considera adient la redacció del
projecte en aquests moments; la 10800, que és destinar
3.750.000 euros per al finançament de transport públic a
Menorca, a Eivissa i a Formentera, he de dir que ja s'ha
demanat el desplegament del Reial decret llei 4/2019, per part
de l'Estat i, a part, que la partida proposada a donar baixa són
despeses corrents imprescindibles per al funcionament del
consorci; la 10802, la partida proposada també a donar de
baixa va destinada a la partida de projecte d'inversió de
personal que gestiona els fons europeus; i la 10803, igual que
la 10804, però ja està retirada, és per a la compra d'un edifici
polivalent, i afecta més d'una secció pressupostària, per la qual
cosa no es considera adient. 

Hi ha 7 esmenes d'afectació, 5 d'aquestes afecten
directament l’IBAVI: la 10790 en què s’ha de dir que no hi ha
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disponibilitat de terrenys en aquests moments, s'hi fa feina i si
s'aconsegueixen, evidentment, es redactarà el projecte; la
10791, 10792, 10793 i 10795 es comenta la possible adquisició
de terrenys per a la construcció d’HPO i s’ha de dir que en
aquest moment cap entitat no ha posat a disposició aquests
immobles a l’IBAVI i es desconeix la seva idoneïtat per al seu
ús. He de dir que l’IBAVI té en compte les necessitats
d'habitatge a tots els municipis i a totes les illes i les dotacions
pressupostàries responen majoritàriament a actuacions
concretes d'inversió per a l’increment d'habitatge públic. 

A part, també hi ha una esmena del Grup Socialista al
Consorci de Transport de Mallorca, que és la 10798, que
demana un increment dels serveis per a la millora de la
connectivitat a la xarxa del TIB, i en aquesta línia s'hi fa feina.

I després, l'esmena presentada als Serveis Ferroviaris de
Mallorca, la 10799, he de dir que es contempla en els
pressuposts la revisió de la situació de tots els traçats
ferroviaris en aquest moment en desús i, en funció dels
resultats, es faran les accions pertinents. 

Respecte de les esmenes presentades pel Grup Parlamentari
VOX, concretament tres, tres esmenes d'afectació, la 10084,
que proposa una prova pilot per realitzar la millora del Pla de
mobilitat en el sector industrial. La 10094, per a la creació
d'oficina per a víctimes d'ocupació il·legal i pla d'ajudes
assistencials i econòmiques a les víctimes d'ocupació, una acció
prevista a la nova llei d'habitatge. La 10100, referent al
programa de lloguer segur, que és un dels compromisos
d'aquest govern.

Quant a les esmenes presentades pel Grup Parlamentari
MÉS per Mallorca, n'ha presentades 7, 6 d'aquestes a Mobilitat
i 1 a la direcció general, perdonau, 3 d’afectació, 3 de
substitució i 3 d’afectació, exacte. A les de substitució n’hi ha
una, la 10156, que és crear una App d'avisos en cas de patir
violència de gènere, però he de dir que no consideram que sigui
competència de la conselleria. La 10165, vull dir que el
pressupost dels Serveis Ferroviaris de Mallorca ja preveu la
incorporació de personal permesa, la màxima. I quant a la
10178, que és el finançament per a la redacció del Pla
estratègic de la bicicleta, entenem que està directament
relacionat amb l'Observatori de mobilitat i, com ja he dit abans,
s'hi destina 1 milió d'euros.

Quant a les esmenes d'afectació, hi ha la 10156, que ja es
contempla al pressupost aquesta revisió i actualització del Pla
de parades, i la 10157 i la 10158 que, probablement, hi farem
una transacció i les acceptem.

L’esmena a la Direcció General d'Habitatge referent a nous
serveis d'inspecció i instrucció en matèria d'habitatge és una
esmena de substitució i afecta més d'una secció pressupostària,
no just la d'habitatge.

Quant a les esmenes presentades pel Grup Mixt, n'hi ha tres
presentades pel Grup MÉS per Menorca i 10 esmenes
presentades pel Grup Unides Podem. De les 3 esmenes
presentades per MÉS per Menorca, la 10428 és l'esmena a la
totalitat a la secció 25, considera que la inversió prevista per fer
front a la problemàtica de l'habitatge és insuficient.

Evidentment, nosaltres no hi estam d'acord. I la 10402, creació
d'una nova partida, i la 10388 és una esmena d'afectació que
també fa referència a una promoció de cohabitatge i, a dia
d'avui, tampoc no disposam dels terrenys, es fa feina amb
l'ajuntament.

De les 10 esmenes proposades pel Grup Unides Podem, 8
van encaminades a... presentades davant l’IBAVI, la 10311 i la
10324 per a redacció de projectes, i és el mateix que ja he dit
abans, referent a aquests tipus d'esmenes, no disposam de
terrenys en aquest moment, s'hi fa feina i hem d'esperar la seva
disponibilitat. Quant a les 10320, 10321 i 10322, que és la
possibilitat de la compra a la SAREB de terrenys per... les
desconeixem, per tant, no podem valorar la seva idoneïtat per
a l’ús indicat. De totes maneres, he de dir que -i ja ho he
remarcat abans- la conselleria, l’IBAVI aposta per les
promocions d'habitatge públic, però, evidentment primer, abans
de comprar ha d’utilitzar tots aquells solars cedits per part dels
ajuntaments i en aquesta línia actualment es fa feina. 

La 10318 i la 10319, l'adquisició d'edificis per a centre
cultural, centre cívic, no entra dins les finalitats de l’IBAVI.

La 10308 és una de substitució i afecta més d’una secció
pressupostària.

I la 10307 creiem que està mal formulada, perquè el centre
de cost no pertany a la secció 25.

Quant a l'esmena que afecta la Direcció General de
Mobilitat, que és la 10367, que fa referència al tren de Llevant,
he de dir que ja s’executa el contracte de l'expedient 13/2022
i que, un cop finalitzat el tràmit administratiu i es disposi del
projecte, es prendran les decisions oportunes i en funció de la
disponibilitat de finançament.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Pocoví. Ara, en torn de rèplica pel Grup
Parlamentari Socialista té la paraula el Sr. Fernández, per un
temps de cinc minuts.

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Moltes gràcies, presidenta. Molt breument, vull agrair que
s'hagin estudiat les esmenes que s'han presentat i que s'hagin
valorat. Jo només... una puntualització, ara sentint la Sra.
Pocoví, agraesc tot els comentaris, el que passa és que sí que
agrairíem, de cara al plenari, si pot ser, que l’argument per a
algunes esmenes no sigui la qüestió de si la baixa afecta més
d’una secció o si la baixa és correcta o no, perquè, per tècnica
comptable, les persones que han estat en aquest parlament ho
saben, hem fet sempre modificacions en aquest sentit, si la
baixa havia de correspondre a una partida a una altra. Jo esper
que l’argument no sigui aquest a esmenes com la de l'edifici de
Sa Tanca, que jo crec que són, evidentment, valorables, que
poden ser absolutament consensuades i que poden tenir tot el
sentit del món. Però, bé, ara no hem tengut tanta sort, esperem
que per a la setmana que ve al Ple tenguem una mica més de
sort.
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Votaríem, en tot cas, que no ho he dit abans, a favor de les
esmenes de MÉS per Mallorca, d'Unides Podem i de MÉS per
Menorca.

Moltes gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Fernández. Pel Grup Parlamentari VOX, té la
paraula el Sr. Buades, per cinc minuts.

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Muchas gracias, presidenta. Simplemente quería pedir, en
la votación posterior a esta sección, cuando se van a votar las
secciones, que se voten per separado la sección 13, la sección
14, la sección 19, la sección...

(Remor de veus)

LA SRA. PRESIDENTA:

És després. Ara és la votació de la secció 25.

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Sí, cuando acabe se..., ¿podré pedirlas por separado, las
secciones?

LA SRA. PRESIDENTA:

Sí, sí, sí...

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

¿Sí?

LA SRA. PRESIDENTA:

Sí, sí, sí, si fa falta aturarem cinc minutets i ho miram.

Ara, pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, té la paraula
el Sr. Rosa, per cinc minuts.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltíssimes gràcies, Sra. Presidenta. Bé, abans d'iniciar el
meu torn de rèplica, vull agrair a la Mesa la paciència i la seva
dedicació d’aquests dies, que sé que són dies cansats i
particularment crec que... bé, ens toca encara una setmana més
de pressuposts, però vull dir que no és agraït i, per tant, com a
mínim vagi per dit que moltes gràcies per fer aquesta feina que
fan.

Sra. Pocoví, li agraesc el to i el tarannà i la voluntat de
pactar algunes esmenes. Com he dit, el gruix de les nostres
esmenes, almanco en matèria de mobilitat i d'habitatge, les hem
fet a altres seccions pressupostàries, com sigui el factor
d'insularitat i l’impost de turisme sostenible. Per tant, es varen
tombar en altres seccions i a nosaltres ens agradaria que
algunes d'aquestes qüestions, que no són especialment
ideològiques, que el Partit Popular o el Govern ja ha dit que ho

voldria fer, per tant, que quedàs reflectit en els pressuposts
esmenes que són sobretot d'afectació. Vull dir, al final si el
Govern s'ha compromès a fer unes qüestions i les vol dur a
terme no sobra que quedi reflectit amb noms i llinatges en el
pressupost.

Igual que hi ha altres qüestions que a nosaltres ens
preocupen, perquè són demandes històriques d'alguns
municipis, alguns d'ells governats a dia d'avui pel Partit Popular
i que creiem que, potencialment, són positius per a tothom. 

Sí que em preocupa la qüestió que té a veure amb la dotació
de personal, perquè la Sra. Pocoví ha dit que ja està previst
l’increments de personal d’SFM, jo no he vist o no he sabut
veure, potser no... no..., m'ho haurà d'explicar després, les
transferències nominatives als Serveis Ferroviaris de Mallorca
com incrementen aquest personal, perquè quan parles amb els
delegats sindicals d’SFM i quan veus els estudis de càrrega
laboral que tenen allà, t'adones que fa falta personal i que si
volem fer el que diu la Sra. Vidal, que és ampliar freqüències,
no ho podem fer només en base a hores extra, perquè això té un
impacte no només sobre els treballadors que el dia de demà, el
dia que no vulguin fer aquestes hores extra, idò no tendrem
aquest servei, no el podrem garantir, sinó que, a més a més,
això té un risc, i és que en les hores extra la gent va més
cansada, i com que parlam de posar en mans de gent cansada la
circulació de trens a mi em sembla que no és la via, vull dir, la
via seria dotar de més personal, i per això hem fet esmenes en
aquest sentit.

Igual que la part de dotar de personal d'inspecció la
Direcció General d'Habitatge, jo li dic, miri que jo no crec en
el Decret llei d'habitatge que han aprovat vostès, però si vostès
ho fan amb un règim sancionador i amb un sistema que es basa
quasi exclusivament en declaracions responsables, algun
inspector hi ha d’haver perquè, si no, no servirà de res el règim
sancionador. O l'han posat perquè feia falta fer un règim
sancionador, però no pensen complir-lo?

I, per tant, si em diu que afecta una altra secció
pressupostària, idò, sí, perquè vàrem cercar els doblers d'una
secció pressupostària que nosaltres li vàrem demanar al
conseller d’Empresa per què augmentaven en 250.000 euros,
crec que són, una partida i no ens ho va saber explicar, i com
que no ens ho va saber explicar, degueren pensar: be, idò no és
tan important per a aquest conseller. Però si vostè... si són
capaços de cercar una altra partida, nosaltres encantats, el que
volem és que s'augmenti aquesta capacitat per part de la
Direcció General d'Habitatge. 

Per acabar, vull comentar que hem demanat la votació
separada d’una sèrie d'esmenes del Grup Parlamentari
Socialista, són les 10802, 10803 i la 10800, entre altres coses...
creim que... bé, sobretot el que té a veure amb mobilitat, si
s'han transferit les competències als Consells de Menorca,
d’Eivissa i de Formentera té sentit que sigui a través de les
transferències que ja reben aquests consells d’on surtin els
recursos per fer aquestes qüestions.

Igual que amb les esmenes 10318 i 10317, d'Unides Podem,
demanaríem, Sra. Presidenta, si es poguessin votar per separat,
perquè creiem que no corresponen a les finalitats de l’IBAVI
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la resta d'esmenes tant del Grup Mixt, MÉS per Menorca, com
d'Unides Podem i del Grup Socialista, hi votarem a favor. No
així a les del Grup VOX, perquè no coincidim amb els
plantejaments.

Moltíssimes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rosa. Pel Grup Parlamentari Mixt té la paraula
la Sra. Gómez, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Sí, gràcies, Sra. Presidenta. Bé, vull dir-li al PP que tots
aquests solars que li he comentat que es troben en venda per
part de la SAREB, bé, tal vegada hauríem de dir a la consellera
que es posi mans a l'obra, perquè la SAREB no deixa de ser
una institució que encara té una participació pública important,
per tant, estaria molt bé que es posés a negociar, des de la
pròpia institució que és el Govern balear, per intentar no
comprar a preu de venda especulativa, sinó intentar fer una
bona operació, no només d’un solar, tal vegada d'un bon paquet
de solars. 

Nosaltres de ver que pensam que tenir sòl i tenir terres és
estratègic, especialment a un territori insular, o a un arxipèlag,
on evidentment som territoris finits, que a més estan sotmesos
a una gran pressió especulativa i on totes les estadístiques i els
nombres, com bé sabeu, vénen a dir que estam en els pitjors
rànquings d’haver de pagar molt per sobre del que es considera
raonable, que és un 30% com a màxim en despeses d'habitatge,
tant en temes de lloguer, com en tema hipotecari estam
passadíssims en aquest percentatge. I nosaltres pensam que
simplement és per un tema, com he dit abans, de pressió forana,
molt lligada al tema turístic. I és per açò que a nivell d'articulat,
també hem fet aquesta esmena, demanant que es recuperi la
capacitat d’inversió en habitatge, amb fons del turisme
sostenible. 

Jo simplement vull reiterar que crec que són propostes
assenyades les d’intentar tenir borses de sòl. També de compra
d'habitatges, nosaltres no estam gens d'acord, com ja hem dit,
que no es tirés endavant una operació de tempteig i retracte,
com la de Metrovacesa, que amb tots els dubtes que hi podia
haver al principi, s'hauria d'haver defensat. I per açò insistim en
què es faci pressió des de la cosa pública.

Simplement farem un vot favorable a les propostes dels
partits Socialista, de MÉS Mallorca, també de MÉS Menorca.
Bé, no ho he dit al principi, però que les seves esmenes es
donen per defensades en els termes que consten. I poc més, Sra.
Presidenta, ja hauria acabat. 

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Pel Grup Parlamentari Popular té la
paraula la Sra. Pocoví, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. POCOVÍ I SAMPOL:

Gràcies, presidenta. Gràcies als portaveus dels diferents
grups parlamentaris, per les seves aportacions.

Simplement vull recordar que aquest pressupost suposa un
increment del 6,2% respecte del pressupost del 2023 i recordar
que a aquests 240 milions d’euros que he comentat abans s’hi
han d’afegir els 34 milions d’euros, 24 milions d’euros
provinents del factor d’insularitat i 10 milions del fons de
l’impuls de turisme sostenible.

Vistes les esmenes presentades, coincidim tots en apostar
per donar solució al greu problema de l’habitatge i aquest
pressupost, per això suposa un augment del 10% de l’IBAVI,
el pressupost de l’IBAVI, per a aquest 2024, disposarà de 88,7
milions d’euros, el que suposa 8 milions d’euros més que el
2023. Es preveu una inversió de 53,3 milions d’euros per a
promocions d’habitatge públic de lloguer, destinat als
col·lectius més vulnerables.   

He de remarcar la importància de la disponibilitat de
terrenys i en aquest sentit es fa feina amb els ajuntaments.
Evidentment, aquesta no és l’única mesura per solucionar el
problema de l’habitatge, la conselleria fa feina en altres
mesures, una de les quals el Decret llei de mesures urgents en
matèria d’habitatge, mesures encaminades a incrementar
l’oferta d’habitatge assequible, a preu limitat, sense consum de
territori, zero cost per a les finances públiques i aquestes entre
d’altres mesures.

Deixant de banda el problema d’habitatge, un dels altres
reptes de la conselleria i per això hi fa feina, és treballar per a
una mobilitat més sostenible, més eficaç i que realment
compleixi les expectatives dels usuaris, dels ciutadans de la
comunitat. Per això, per a aquest 2024, es mantenen aquestes
147 milions d’euros a Serveis Ferroviaris de Mallorca. I tenir
en compte que el capítol d’inversions s’ha incrementat en un 1
milió d’euros. Igualment aposta per una millora en el servei de
transport per carretera, augmenta línies i freqüències dels
autobusos i, en aquest sentit, el Consorci de Transports de
Mallorca, ha incrementat el seu pressupost en un 18% respecte
del 2023.

Per acabar, sí que m’agradaria repetir el que he comentat ja
a la primera intervenció i és que de les 41 esmenes presentades
pels diferents grups, com és de suposar, n’hi haurà que no seran
aprovades, ni en aquesta comissió, ni a la sessió plenària la
setmana que ve. Ja he intentat explicar-ne els motius, ara bé, sí
que hi ha certes esmenes que, malgrat no quedar acceptades en
aquesta comissió, les tornarem valorar, estudiar i pensem que
es puguin aprovar a la sessió plenària de la setmana que ve.

I ho ha comentat el Sr. Rosa a l’anterior sessió, i jo crec que
no és perdre el temps, és invertir el temps en positiu i fent el bé
cap als ciutadans i crec que les coses s’han de fer amb
deteniment i estudiar ben estudiat i veure si realment el que
aprovam es pot dur a terme o no es pot dur a terme.

Res més. Una vegada més, gràcies a tots els grups per les
seves aportacions i especialment als membres de la mesa, per
aquests dies tan intensos. Moltes gràcies.
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LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies, Sra. Pocoví. Gràcies pels seus ànims.

Passam a les votacions. En principi només tenim.., hem
rebut a la Mesa una votació separada, que serien les esmenes
del Partit Socialista, les RGE núm. 10802, 10803 i 10800, que
podríem votar en primer lloc i després la resta. 

I per tant, vots...

EL SR. ROSA I GASPAR:

Sra. Presidenta, perdoni, és que ho he dit..., no li he tramès,
però ho he dit quan feia la meva contrarèplica, desitjaríem
poder votar per separat les 10317 i 10318 del Grup Mixt,
Unides Podem, si fos possible.

LA SRA. PRESIDENTA:

Sí...

EL SR. ROSA I GASPAR:

10317 i 10318.

LA SRA. PRESIDENTA:

17 i 18. La 10317, Sr. Rosa? No és a l’IBAVI la 17, no hi
és. I la 18 sí, la 10318 sí que hi és.

EL SR. ROSA I GASPAR:

10319 i 10318, perdonin.

LA SRA. PRESIDENTA:

Bé, començam, en qualsevol cas pel Grup Parlamentari
Socialista les esmenes RGE núm. 10802, 10803 i 10800.

Vots a favor?

En contra?

EL SR. SECRETARI:

5 votos a favor, 8 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades aquestes esmenes. 

La resta d’esmenes del Grup Parlamentari Socialista.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 votos a favor, 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes.

Votació conjunta de les esmenes del Grup Parlamentari
VOX.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

7 votos a favor, 6 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden aprovades les esmenes.

Del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 votos a favor, 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes.

Del Grup Parlamentari MÉS per Menorca.

Vots a favor?

En contra?

EL SR. SECRETARI:

6 votos a favor, 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes.

Ara votam per separat les d'Unides Podem, la 10317 i
10318.

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

18 i 19, perdó, que ho havia apuntat i no ho he canviat aquí.
10318 i 10319.

Vots a favor?

En contra?

EL SR. SECRETARI:

5 votos a favor, 8 en contra.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les dues esmenes.

La resta d'esmenes d’Unides Podem.

Vots a favor?

En contra?

EL SR. SECRETARI:

6 votos a favor, 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes.

I sense més assumptes a tractar s’aixeca la sessió. No, no,
s’aixeca aquesta sessió, i res més.

Hem de votar el pressupost, les seccions. A veure, un
momentet, que he rebut dues votacions separades. 

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Sra. Presidenta, le informo que para esta votación Idoia
Ribas sustituirá a Patricia de las Heras y también solicito la
votación separada de las secciones 13, 14, 19, 73, de las
entidades públicas empresariales E17, E21 y E1 y,
Fundaciones, F24.

LA SRA. PRESIDENTA:

Primer, si els sembla, començam per les substitucions. Sí?
Grup Parlamentari Socialista?

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Iago Negueruela per Carles Bona.

EL SR. PONS I PONS:

Marc Pons per Llorenç Pou.

LA SRA. POCOVÍ I SAMPOL:

Margalida Pocoví substitueix Sebastià Mesquida. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Els que ja hi eren, ja està. Idò, ja està, s’han incorporat.
Molt bé. Llavors tenim...

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Sí, Sra. Presidenta, Salomé Cabrera... -no, perdó-, sí,
Salomé Cabrera substitueix Antoni Marí.

EL SR. LÓPEZ I RAVANALS:

Jordi López a Coia Sugrañes.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Llavors, pel que ens han presentat fins ara,
podríem agrupar en tres blocs diferents...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

..., les he de dir totes? Ah!, d’acord. Bé, primer llegim.
Agrupam i votam. Les llegesc agrupades ja, i votam, d’acord?

Es procedeix a la votació de totes i cadascuna de les
seccions del Projecte de llei de pressuposts generals de la
comunitat autònoma de les Illes Balears per a l’any 2024, així
com els pressuposts de les entitats públiques empresarials,
societats mercantils públiques, fundacions del sector públic,
consorcis, Servei de Salut de les Illes Balears i Agència
Tributària de les Illes Balears.

El primer bloc d’esmenes: secció 02, Parlament de les Illes
Balears; secció 03, Sindicatura de Comptes; secció 04, Consell
Consultiu de les Illes Balears; secció 05, Consell Econòmic i
Social; secció 07, Consell Audiovisual de les Illes Balears;
F03, Fundació Institut Socioeducatiu S’Estel; F09, Fundació
Robert Graves; F23, Fundació Orquestra Simfònica de les Illes
Balears.

Si els sembla bé votam aquestes seccions en aquests
moments.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

12 a favor, 1 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden aprovades aquestes seccions.

Secció 08, Oficina de Garantia de la Llibertat Lingüística;
secció 11, Conselleria de Presidència i Administracions
Públiques; secció 12... 

(Se sent una veu de fons que diu: “la 06")

... ¿La he dicho?, ¿no?

Secció 06, Oficina de Prevenció i Lluita contra la
Corrupció; secció 08, Oficina de Garantia de la Llibertat
Lingüística; secció 11, Conselleria de Presidència i
Administracions Públiques; secció 12, Conselleria de Turisme,
Cultura i Esports; secció 15, Conselleria de la Mar i del Cicle
de l’Aigua; secció 17, Conselleria de Famílies i Afers Socials;
secció 18, Conselleria de Salut; secció 20, Conselleria
d’Agricultura, Pesca i Medi Natural; secció 25, Conselleria
d’Habitatge, Territori i Mobilitat; secció 31, serveis comuns;
secció 32, ens territorials; secció 34, deute públic; secció 35,
fons de contingència; secció 36, serveis comuns: despeses de
personal; secció 37, fons d’impuls del turisme sostenible;
secció 38, fons per al finançament del cicle de l’aigua; secció
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39, fons de prevenció i gestió de residus; secció 40, fons del
factor d’insularitat; secció 74, Agència de Salut Pública de les
Illes Balears; secció 76, Servei d’Ocupació de les Illes Balears;
secció 77, Institut d’Estadística de les Illes Balears; secció 78,
Escola Balear d’Administració Pública; secció 79, Institut
Balear de Seguretat i Salut Laboral. 

Entitats públiques empresarials: E02, Agència d’Estratègia
Turística de les Illes Balears; E03, Agència Balear de l’Aigua
i de la Qualitat Ambiental; E04, Institut Balear de la Natura;
E05, Institut Balear de l’Habitatge; E06, Serveis Ferroviaris de
Mallorca; E07, Institut d’Innovació Empresarial de les Illes
Balears; E08, Institut Balear d’Infraestructures i Serveis
Educatius; E10, Fons de Garantia Agrària i Pesquera de les
Illes Balears; E11, Port de les Illes Balears; E18, Institut de
Recerca i Formació Agroalimentària i Pesquera de les Illes
Balears; E19, Institut Cartogràfic i Geogràfic de les Illes
Balears; E20, EPE de Telecomunicacions i Innovació de les
Illes Balears; E22, Gestió Sanitària i Assistencial de les Illes
Balears; E23, Institut d’Indústries Culturals de les Illes Balears;
E24, Institut Balear de l’Energia.

Societats mercantils públiques: S10, Gestió d’Emergències
de les Illes Balears.

Fundacions del sector públic: F01, Fundació per a l’Esport
Balear: F02, Fundació Estudis Superiors de Música i Arts
Escèniques; F12, Fundació Banc de Sang i Teixits de les Illes
Balears; F14, Fundació d’Investigació Sanitària de les Illes
Balears; F15, Fundació d’Atenció i Suport a la Dependència;
F22, Fundació Balear d’Innovació i Tecnologia. 

Consorcis: C02, Consorci Escola d’Hoteleria de les Illes
Balears; C05, Consorci d’Infraestructures de les Illes Balears;
C09, Consorci Recuperació de la Fauna de les Illes Balears;
C11, Consorci de Transports de Mallorca; C13, Consorci
d’Infraestructures ELM Palmanyola; C14, Consorci de
Recursos Sociosanitaris i Assistencials de les Illes Balears. 

Servei de Salut de les Illes Balears, secció 60, Servei de
Salut de les Illes Balears. 

Agència Tributària de les Illes Balears, secció 50. 

Bé, ara votam totes aquestes seccions.

Vots a favor?

En contra?

EL SR. SECRETARI:

7 votos a favor, 6 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden aprovades aquestes seccions.

I per últim, un altre bloc, que és la secció 13, Conselleria
d’Educació i Universitats; secció 14, Conselleria d’Economia,
Hisenda i Innovació; secció 19, Conselleria d’Empresa,
Ocupació i Energia; secció 73, Institut Balear de la Dona; E01,

Ens Públic Radiotelevisió de les Illes Balears; E17, Institut
Balear de la Joventut; E21, Institut d’Estudis Baleàrics; F24,
Fundació Illes Balears d’Acció Exterior. 

Vots a favor? 6.

Vots en contra? 6.

Abstencions? 1.

El vot ponderat no serveix per dirimir l’empat, per tant,
tornam a votar. Segona votació.

Vots a favor? 6.

Vots en contra? 6.

Abstencions? 1.

Tercera votació.

Vots a favor? 6.

Vots en contra? 6.

Abstencions? 1.

Queden rebutjades aquestes seccions.

LA SRA. CARDONA I RIBAS:

Sra. Presidenta, demanam el vot particular d’aquestes
seccions que no s’han aprovat, en base als articles 129 i 133 del
Reglament del Parlament. El vot particular es defensa en el
sentit de mantenir el text original del projecte de llei que no ha
quedat aprovat a aquesta comissió, tant ara com ja vàrem fer
pel mateix motiu a la sessió de la comissió del primer dia. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Demanaria a la resta de grups si volen intervenir per valorar
el vot particular. Votam el vot particular. 

Vots a favor del vot... no? Sí, a totes les seccions afectades.

(Remor de veus)

Perdó? Torn dir les seccions afectades pel vot particular:
secció 13, secció 14, secció 19, secció 73, E01, E17, E21 i F24.
Votam el vot particular. 

Vots a favor? 6.

Vots en contra? 6.

Abstencions? 1.

El vot ponderat no serveix per resoldre l’empat. Per tant,
segona votació.

Vots a favor? 6.
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Vots en contra? 6.

Abstencions? 1.

Tercera votació.

Vots a favor? 6.

Vots en contra? 6.

Abstencions? 1.

Queda rebutjat el vot particular d’aquestes seccions. 

Ara sí, sense més assumptes... perdó. Una vegada acabat el
debat i les votacions, queda dictaminat el Projecte de llei de
pressuposts generals de la comunitat autònoma de les Illes
Balears per a l’any 2024.

Es recorda que els vots particulars -un moment de silenci,
per favor-, i les esmenes que, havent estat defensats i votats en
comissió, no hagin estat incorporats al dictamen, es mantindran
per al seu debat al ple, llevat que el grup parlamentari
proposant manifesti la voluntat de no mantenir-los mitjançant
escrit adreçat a la Presidència de la cambra, dins el termini de
les 48 hores següents a la data d’acabament del dictamen. 

Una vegada esgotat l’ordre del dia de la sessió, els vull
agrair la seva col·laboració en la tramitació del dictamen, la
paciència, les hores de feina, i s’aixeca la sessió. 

Gràcies.
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